

មជ្ឈមណ្ឌលឯកសារកម្ពុជា

KPI 0500

សម្ភាសន៍ជាមួយ នាក់ ឡឺន ហៅ ឈូក ឡឺន ភេទប្រុស អាយុ៥៥ឆ្នាំ

មុខងារនៅសម័យខ្មែរក្រហម : និស្សិតបើកយន្តហោះចំបាំង

សព្វថ្ងៃរស់នៅភូមិអូរមាសចូល ឃុំត្រពាំងរាំង ស្រុកជុំកឹរី ខេត្តកំពត

ថ្ងៃទី៨ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០១១

សម្ភាសន៍ដោយ: ឡុង ដានី និង វ៉ាន់ថាន់ ពេជារ៉ា

០០:៥៧:០៥

២៨ទំព័រ

ដានី : ដំបូងខ្ញុំចង់ស្គាល់ឈ្មោះពូឈ្មោះពេញឈ្មោះអីដែរ?

ឡឺន : បាទ ! ក៏ឈ្មោះក៏ បើជំនាន់៣ឆ្នាំ គេដាក់ឈ្មោះថា នាក់ ឡឺន យកទីពូកធ្វើជាត្រកូល ។

ដានី : ចុះឥឡូវឈ្មោះអីវិញ?

ឡឺន : ឡូវដាក់ឈ្មោះដីតារិញ ដាក់ឈ្មោះថា ឈូក ឡឺន ។

ដានី : ឈូក ឡឺន?

ឡឺន : បាទ ! ក្នុងអត្តសញ្ញាណប័ណ្ណរាល់ថ្ងៃ ឈូក ឡឺន ។

ដានី : ពូ អាយុប៉ុន្មានហើយ?

ឡឺន : បាទ ! មកដល់ថ្ងៃនេះប្រហែលជា៥៥ ។

ដានី : ពូ ! ស្រុកកំណើតកើតជាពូ ប្រហែលជាកូមិស្រុកអីដែរ?

ឡឺន : ស្រុកកំណើតកើតជាខ្ញុំ គឺភូមិអូរមាសចូលនឹង ។ អូរមាសចូល ឃុំត្រពាំងរាំង ស្រុកជុំកឹរី បច្ចុប្បន្នណា ឈ្មោះភូមិបច្ចុប្បន្ន ។

ដានី : ពីដើមគេដាក់ឈ្មោះអីក្នុងដែរ?

ឡឺន : ពីដើមគេដាក់ឈ្មោះ ភូមិអូរមាសចូល ឃុំត្រពាំងរាំង ស្រុកឈូក ខេត្តកំពត ខុសគ្នាស្រុក ។

ដានី : អីក្នុងសព្វថ្ងៃ ពូ រស់នៅក្នុងភូមិ ឃុំ ដដែរ?

ឡឺន : បាទៗ!

ដានី : ប្រពន្ធពូ គាត់ឈ្មោះអីដែរ?

ឡឺន : គាត់ឈ្មោះ ទិត ណារី ។

ដានី : ពូ មានកូនចៅប៉ុន្មាននាក់ដែរ សព្វថ្ងៃ?

ឡឺន : ខ្ញុំកូនពីរនាក់ ប្រុសមួយ ស្រីមួយ ។

ដានី : ពីរនាក់ ប្រុសមួយ ស្រីមួយ?

នឿន : បាទ! គេមានប្តី គេមានប្រពន្ធកេហើយ ។

ដារ៉ូ : ចុះ! ពូបានជាក្រសួងនៅឆ្នាំណាដែរ?

នឿន : ខ្ញុំបានឆ្នាំ ១៩៨៨ ។

ដារ៉ូ : អូ! ៨៨នេះអ្នក បានពូមានក្រសួងអញ្ចឹងអ្នក?

នឿន : ដោយខ្ញុំជាប់ ដូចខ្ញុំបានរៀបរាប់ពីខាងលើ ជាប់ធ្វើនយោបាយ រៀនសូត្រអញ្ចឹងហើយ ខ្ញុំ  
អាយុ៣០ ជាង បានៗយកប្រពន្ធ ។

ដារ៉ូ : ឪពុកម្តាយពូ?

នឿន : ឪពុកម្តាយកាត់ស្លាប់អស់គាំទ្រពីជំនាន់៧៩ ម៉ែ ។

ដានី : ឈ្មោះអីទៅ ឪពុកនោះ?

នឿន : ឪពុកខ្ញុំឈ្មោះ ឈូក នាក់ ។

ដានី : ឈូក នាក់ កាត់ស្លាប់ជំនាន់៧៩?

នឿន : បាទៗ!

ដានី : ស្លាប់នឹងដោយសារមូលហេតុអីទៅ?

នឿន : ស្លាប់ដោយសារកាត់អត់បាយទទួលបាន កាត់រត់ឡើងភ្នំយើងនឹង ។

ដានី : ចុះម្តាយ?

នឿន : ម្តាយក៏កាត់ស្លាប់ដោយសារអាណិតដែរ ។

ដានី : កាត់ឈ្មោះអីដែរ?

នឿន : ឈ្មោះ នួន យុត ។

ដានី : ពូ មានបងប្អូនបង្កើតទាំងអស់ប៉ុន្មាននាក់ដែរ?

នឿន : បងប្អូនបង្កើត៥ នាក់ ។

ដានី : ស្រីប៉ុន្មាន ប្រុសប៉ុន្មានទៅ?

នឿន : ប្រុសបួន ស្រីមួយ ។

ដានី : ពូ កូនទីម៉ាន់?

នឿន : ខ្ញុំកូនទី៣ ។

ដានី : កូនទី៣ អ្នក?

នឿន : មានបងពីរ ប្អូនពីរ ។

ជានី : អីញ្ចឹងកាលពីក្មេងៗ ពូបានរៀនសូត្រអីដល់ថ្នាក់ណាដែរ?

នឿន : ខ្ញុំរៀនល្មមដែរ រៀនថ្នាក់ទី៨ វត្តយើងហ្នឹង វត្តចកយើងហ្នឹង ។

ជានី : រៀនថ្នាក់ទី៨ នៅវត្ត នៅវត្តអង្គចក នឹងអ្នក?

នឿន : បាទៗ!

ជានី : ពីឆ្នាំណាដល់ឆ្នាំណា?

នឿន : គឺខ្ញុំរៀនពីឆ្នាំប្រហែលជាឆ្នាំ៦៦ដល់ឆ្នាំ៧០ ព្រោះអីស្រុកខ្ញុំនេះ ឆ្នាំ៧០ មានការរដ្ឋប្រហារ ខ្មែរក្រហមចុះចូល ដូចធ្វើចាប់ផ្តើមបាញ់បោកនៅភូមិនេះហើយ ។ បាទ! ខ្មែរក្រហមចាប់ផ្តើម ធ្វើសកម្មភាពមុនគេ ។

ជានី : ដល់ឆ្នាំ៧០ យើងឈប់ហើយនោះ?

នឿន : បាទ ! ខ្ញុំឈប់ គ្រូអីរត់ចេញអស់ហើយ រត់ចេញពីស្រុក រត់ចេញពីស្រុកនេះអស់ហើយ ។

ជានី : គេបញ្ឈប់អ្នក?

នឿន : បាទ! គេបញ្ឈប់ ។

ជានី : ដល់ពេលឈប់ហើយធ្វើអីទៀតទៅ?

នឿន : បាទ! ឈប់បានប្រហែលជាជិត១ឆ្នាំ កាលណោះខ្ញុំអាយុប្រហែលជា ១៣ ១៤ឆ្នាំ ហើយ គេត្រូវឲ្យចូលធ្វើជាកងទ័ពខ្មែរក្រហមធ្វើទាហានខ្មែរក្រហម ខ្ញុំទើបអាយុប្រហែលជាអាយុ១៥ កាលឆ្នាំ៧០ ណាស់ ។

ជានី : យ៉ាងម៉េច ពូអាចរៀបរាប់ឲ្យលំអិតបន្តិច មូលហេតុអីទើបបានជាពូចូលធ្វើកងទ័ពខាងខ្មែរ ក្រហម?

នឿន : ពេលនោះគឺថាកាលៈទេសៈប្រទេសជាតិត្រូវការ បាគេមកពន្យល់ណែនាំរបបនយោបាយគេ គឺម្នាក់ៗគឺថាត្រូវចូលធ្វើជាទាហានដោះប្រទេសជាតិម្តង បាគេទល់ជាមួយចក្រក្រព័ត្រអាមេ រិចកាំង ។

ជានី : អ្នកណាចុះមកណែនាំ?

នឿន : ចុះមកណែនាំ គឺកាលណោះ គឺមានមេខ្មែរក្រហម គឺស្រុកនេះមានមេ គឺថាមានមេជាប់ចលនា តាំងពី៦៧ ៦៨ មកណាស់ មានភ្នាក់ងារគេសម្ងាត់ កម្មាភិបាលផ្ទៃក្នុងគេអញ្ជើងចុះ ។ បាទ! សូម្បីតែ អី ខៀវ សំផន អីក៏គាត់ធ្លាប់ចុះមកតាំងពីឆ្នាំ៦៥ ៦៧ ប៉ុន្តែកាលណាខ្ញុំនៅតូចៗ អ្នកស ។

ជានី : ពីណាគេអ្នកដែល ដូចថាអ្នកដែលនឹងតាំងពីឆ្នាំ៦៧អីណឹង ពូចាំឈ្មោះគាត់ទេ?

ឡើង : ចាំ! ប៉ុន្តែគាត់ស្លាប់អស់ហើយ អ្នកស្រុកនឹងរំលឹក អ្នកស្រុកណ្តឹង ។  
 ដានី : ឈ្មោះអីខ្លះទៅ?  
 ឡើង : ឈ្មោះ ខែម ឈ្មោះ ម៉ម ខែម ណ្តឹង ឈ្មោះ គល់ ណាយ គាត់អ្នកធ្វើខ្មែរក្រហមពីជំនាន់  
 មុនណ្តឹង ធ្វើ៦៧ ៦៨ នឹងអ្នកស ។  
 ដានី : អ្នកទាំងអស់នឹងឯងដែលចុះមកនេះ?  
 ឡើង : បាទ! ចុះមកបំផុសបំផុល អប់រំក្មេងជំនាន់ខ្ញុំនឹងអ្នកស ។  
 ដានី : ពូថា ខៀវ សំផន ធ្លាប់មកណ្តឹងដែរ?  
 ឡើង : បាទៗ!  
 ដានី : ពូធ្លាប់ឃើញគាត់ទេ?  
 ឡើង : អត់អ្នកស ! ដល់ក្រោយមក ខ្ញុំចូលប្រឡូកប្រឡាស់ជ្រៅ ខ្ញុំធ្លាប់ឃើញ ។ ជំនាន់ណ្តឹងលឺថា  
 គាត់ចេះលាក់ខ្លួនម៉េច មកនៅដូនណា គឺនៅណ្តឹង ។  
 ដានី : ចុះពូមិញ ពូគ្រាន់តែលឺថា ខៀវ សំផន គាត់ម៉ៅកាលពីឆ្នាំ៦៧ ហុកអីតែមិនដែលបាន  
 ឃើញ?  
 ឡើង : បាទ! អត់បានឃើញទេ គាត់លាក់ការ ការពារខ្លួនគាត់បានស្អាតណាស់ ។  
 ដានី : ចុះកាលណា គាខែម តាណាយ អីគាត់នៅភូមិណ្តឹងគាត់ធ្វើអីដែរទៅ?  
 ឡើង : គាត់ជាប្រជាជនធម្មតា ។  
 ដានី : ប្រជាជន?  
 ឡើង : បាទ! ប្រជាជនធម្មតា ប៉ុន្តែគាត់រត់ចូលព្រៃកាំងពីជំនាន់ណ្តឹងចូលព្រៃ ។  
 ដានី : គាត់គ្រាន់ថា យើងមើលជាលក្ខណៈប្រជាជនធម្មតា ប៉ុន្តែនៅក្នុងការងាររបស់នាអីណ្តឹងគឺគាត់  
 ហ្នឹងជាមេ?  
 ឡើង : បាទៗ! គាត់ជាមេចលនា ។ ឆ្នាំ១៩៦៨ ហុកអីគាត់ចាប់ផ្តើមមានអារុជស្តាយចុះមកក្នុងភូមិ  
 ម្តងៗហើយ ។ ៦៨ណ្តឹងអ្នកស ៦៩ ឆ្នាំ៧០ គឺគាត់មានក្មា ៣០ ៤០ នាក់ ទៅ៥០ នាក់ចុះ  
 អញ្ជឹងទៅៗ រាប់រត់ចក ប៉ូលីសទាហានអីរត់ទៅ ។ ហើយចាប់ផ្តើមបាញ់ក្នុងទូលំទូលាយ  
 ហើយជំនាន់ណ្តឹង ។  
 ដានី : តែមិនទាន់មានជាមូលដ្ឋានអ្នក?  
 ឡើង : បាទ! អត់ទាន់បាញ់ម៉ាក្រែតទៅរត់ទៅឡើងព្រៃបាត់ទៅ ។  
 ដានី : អីញ្ជឹងរដ្ឋប្រហារហើយយូរអ្នក បានពូចូលធ្វើកងទ័ពណ្តឹង?

ឡើន : ខ្ញុំតែឆ្នាំ៧១ ប្រហែលម៉ែឆ្នាំ ។

ដានី : កាលពូចូលទៅគ្នាច្រើនអ្នក គ្នាប៉ុន្មាននាក់ដែរ? ក្នុងភូមិពូដែលចូលទៅហ្នឹង?

ឡើន : ខ្ញុំទៅក្មេងៗក្នុងភូមិ៥ នាក់ទៅជំនាន់ខ្ញុំណាស់សុទ្ធតែក្មេងៗ ស្រករគ្នា ។

ដានី : ពូចាំឈ្មោះអ្នក អាចរៀបរាប់ឈ្មោះអ្នក?

ឡើន : ចាំបាន ។

ដានី : ឈ្មោះអីខ្លះទៅដែលទៅជាមួយគ្នា?

ឡើន : ទៅខ្ញុំនឹង ឈ្មោះខ្ញុំ ឈ្មោះមួយទៀត នៅ រឺ មួយទៀត ឆៃត ជា ទី៣ ខាត់ ធី ទី៤ មូល ម៉ែន ។ បាទ! គាត់ស្លាប់អស់ហើយនៅតែខ្ញុំមួយទេជំនាន់ណោះ ។

ដានី : អញ្ជឹងអ្នកទៅដំបូងទៅ៥ នាក់ ទៅ៧ទៀតសល់តែពូម្នាក់ ចុះពូអាចរៀបរាប់ថាយើងដំបូង យើង ចូលទៅដំបូងយើងថាទៅកន្លែងណាដើមី ហើយបន្ទាប់មកទៀតទៅណាទៀត?

ឡើន : ដោយកាលណោះខ្ញុំ ដូចជាមានភ័ព្វវាសនាម៉ែចទេ ស្រាប់តែចូលទៅគ្នា៥ នាក់ គេអត់ឲ្យខ្ញុំ ទៅដើកទំពេទេ ចាប់ផ្តើមចូលគេមានឃុំមានស្រុកដូចយើងអាឡូវអញ្ជឹងអ្នកស ។ បាទ! ដោយ ខ្ញុំដូចជាសាច់ឈាមរាងជំនន់ជាន់គេ គេឲ្យដើរសារចៅហ្វាយស្រុក ធ្វើអង្គរក្សចៅហ្វាយ ស្រុកអ្នកស បើកម៉ូតូឲ្យគេសម្រាប់រត់សំបុត្រពីស្រុកទៅឃុំ ហ្នឹងនិយាយឲ្យអស់ចុះ ។

ដានី : កាលហ្នឹងស្រុកអ្នកណាគេអ្នកនេះ?

ឡើន : ស្រុកអ្នក...គាត់ស្លាប់អស់ហើយចាស់ៗ កាលណោះគ្រូម្នាក់មកពីកំពត គាត់ដើរគ្រូនៅរោងចក្រ ក្រីទ័ន ហៅគ្រូប៉ុនៗ គាត់ចៅហ្វាយស្រុកយើងនេះ គេហៅស្រុកស្រែក្នុងជំនាន់ណោះអ្នកស គាត់ដើរជាគ្រូ ។

ដានី : គ្រូអីគេ?

ឡើន : គ្រូប៉ុន ។

ដានី : ម៉ៅពីណាគាត់ណាស់?

ឡើន : គាត់ម៉ៅពីរោងចក្រទ័នយើង ក្បែរកំពត ផ្ទះកំណើតគាត់នៅស្ទឹងកែវ ។

ដានី : ស្រុកហ្នឹងគេហៅស្រុកអី?

ឡើន : ស្រុកស្រែក្នុង ។

ដានី : ស្រុកស្រែក្នុងវិញ ? មិនមែនស្រុកជុំគីរី អ្នកណោះ?

ឡើន : បាទ! មិនមែនទេ ជុំគីរីយើង កើតឆ្នាំប៉ែតម្ភាននេះហ្នឹង... ។

ដានី : មានលេខសំគាល់ទេ ស្រុកស្រែក្នុងហ្នឹង?

ឡើង : ដូចអត់មានអត្តលេខអីណាទេ ជំនាន់ណា បើតំបន់មាន ។  
 ដានី : ចុះលោកគ្រូប៉ុនប្រឹងគាត់មកធ្វើគណៈស្រុកស្រែក្នុងប្រឹងគាត់ពីឆ្នាំណាម៉ៅ ?  
 ឡើង : គាត់ធ្វើគាត់ពីឆ្នាំ ឆ្នាំចេញពីទ័ពម៉ៅឆ្នាំ៧/២ បា៧/២ គាត់ម៉ៅធ្វើចៅហ្វាយស្រុកប្រឹងបានយូរ  
 ដែរ ។  
 ដានី : ចុះកាលណោះ ពូស្តាល់តាដែន អ្នក? ចៃ ដែន អ្នកស?  
 ឡើង : ចៃ ដែន ដូចធ្លាប់លឿយៗដែរ ។  
 ដានី : គាត់នៅក្នុងគណៈស្រុកប្រឹងជាមួយគ្នាដែរអត់ទេ?  
 ឡើង : ប្រហែលជាក្នុងក្រុម អាជ្ញាធរចម្រើនជាមួយគាត់ ពិន្ទុដឹងថា ប៉ុនប្រឹងជាប្រធានហើយ ក្នុង  
 ជួរស្រុកគេ គេមានច្រើនទទួលច្រើនផ្នែកអ្នកស អាខ្លះខាងយោធា ខ្លះខាងសន្តិសុខ អីៗដូច  
 យើងរាល់នៃ ខ្ញុំនៅស្ទើរពេកខ្ញុំអត់ដឹង ខ្ញុំនៅមួយមេគេមួយ មេគេ គេចេញពីទ័ពម៉ៅ ។  
 ដានី : គ្រូប៉ុន ប្រឹងអ្នកស?  
 ឡើង : បាទ ! បាទ ! ហើយគេធ្លាប់ចលនាស៊ីក្នុងព្រៃ បី បួន ឆ្នាំដែរ គេអ្នកចេះជាងគេ ។  
 ដានី : ចុះ ប៉ុន ប្រឹងគ្រប់គ្រងម៉ាស្រុកប្រឹងគ្រប់ផ្នែកទាំងអស់?  
 ឡើង : គ្រប់ផ្នែក ចៅហ្វាយស្រុកគេគ្រប់គ្រង អាចៅហ្វាយស្រុកក្រោមៗទាំងអស់ គេបញ្ជាបាន ។  
 ដានី : ចុះការងារជានិរសាររបស់ប៉ុន ប្រឹងអ្នក ការងារយ៉ាងម៉េចខ្លះទៅនិរសារពូ?  
 ឡើង : និរសារ អត់មានអីសំខាន់ទេ គ្រាន់តែបំរើទឹកក្តៅ ទឹកត្រជាក់គេប្រឹង គេមានការអី ចង់ហៅ  
 មេឃុំអីមកប្រជុំគេឲ្យសំបុត្រយើងតទៅ បាទ! ជិះម៉ូតូទៅប្រាប់មេឃុំ មេអី មករៀន  
 មកជួប ។  
 ដានី : អញ្ជឹងដូចជាការងារនឹងដូចជាមិនមានការលំបាកខ្លះខាត ហូបចុកអីយ៉ាងម៉េច អត់ទេអ្នកស?  
 ឡើង : ខ្ញុំបានថាកាលនឹងជំនាន់ប្រឹងខ្ញុំមិនមានជួបការលំបាកអីម៉ានទេព្រោះខ្ញុំនៅមួយមេគេលើដែរ  
 ដានី : ដែលអ្នក ! ជានិរសារអញ្ជឹង ពូដែលទទួលបទបញ្ជាទៅហៅមនុស្សជាអ្នកស្រុក ធម្មតាឲ្យមក  
 ស្រុកអីដែរ?  
 ឡើង : បាទ! អត់ទេ! អាប្រឹងគេមានរយៈគេ គេមានឈ្មួញភូមិ ឈ្មួញគេដោយឡែកខ្ញុំមានបទបញ្ជា  
 មួយទទួលសំបុត្រអី ពីចៅហ្វាយស្រុកទៅឲ្យគេ ។  
 ដានី : ហើយយើងអាចដឹងពីខ្លឹមសារអីពីក្នុងសំបុត្របានអ្នកស?  
 ឡើង : បាទ! អត់ទេ! អត់ហ៊ានទេ! កាលណោះបើសិនជាហ៊ានអញ្ជឹងគឺអស់ហើយ ចប់ម៉ង ។  
 ដានី : ពេលទទួលសំបុត្រម្តងៗ នៅលើខ្នងសំបុត្រប្រឹង គេមានចារដាក់ឈ្មោះចំរាងអីអ្នកស?

ឡើង : ចារដែរ គេដាក់ជូនអញ្ជឹងទៅលោកមេឃុំនេះលោកមេឃុំនោះអញ្ជឹងទៅ ឃុំត្រពាំងរាំង ឬឃុំស្រែក្នុងអី គេដាក់ចារអញ្ជឹង... ។

ដារី : អើ...មានប្រាប់ជាឈ្មោះអីទេ ឈ្មោះបុគ្គលហ្នឹងអ្នក?

ឡើង : ប្រាប់ៗ ឈ្មោះនៅហ្នឹង នៅលើស្រាមសំបុត្រហ្នឹង ។

ដារី : ពួកចាំបាច់ទេ តើមានឈ្មោះមេឃុំណាខ្លះដែលពួកគេបំបែកសំបុត្រទៅឲ្យ?

ឡើង : ភ្លេចអស់រលីងមេឃុំ ! ៣០ ៤០ ឆ្នាំហើយភ្លេចអស់ ។

ដារី : ចុះមេឃុំកាត់អ្នកស្រុកយើងដែរ ឬកាត់មកពីណា?

ឡើង : មេឃុំជាអ្នកស្រុកយើងទេ បើចៅហ្វាយស្រុក សុទ្ធច្រើនតែមកពីស្រុកឆ្ងាយៗ យកក្រៀមយកអ្នកកាសែត អ្នកអីមកធ្វើចៅហ្វាយស្រុក ។

ដារី : ក្រោយមកទៀតឆ្នាំ៧២ អីហ្នឹងវិវត្តម៉េចទៀតទៅ?

ឡើង : ខ្ញុំនៅក្រោយ នៅមូលដ្ឋានដល់ជិតរំដោះ យើង៧៤ហ្នឹង គេរើសឲ្យខ្ញុំធ្វើទាហាន ធ្វើទាហានបាញ់គ្នារំដោះកំពតហ្នឹងអ្នក ។

ដារី : ដល់ឆ្នាំ៧៤ ហើយបានគេរើសធ្វើទាហាន?

ឡើង : បែបឲ្យខ្ញុំពុំហាត់ទាហាន គេរំដោះកំពត ខ្ញុំត្រូវហាត់ចុង៧៤ហើយ ៧៥រំដោះ ។ ខ្ញុំហាត់ទាហានអត់ទាន់ចប់គេរំដោះកំពត រំដោះថ្ងៃ១៧/មេសាឆ្នាំ១៩៧៥នោះទៅ ។

ដារី : កាលណោះ កាលពួកគេរើសឲ្យចូលធ្វើទាហានទៅហាត់នោះ ហាត់នៅក្នុងកងណា? ហាត់នៅក្នុងកងទ័ពណា?

ឡើង : កាលណោះមានបងៗមកពីភាគខាងជើង ហាណូយ គេហៅហាណូយអ្នកស វាធ្វើត្រូបនីកខ្ញុំនៅក្រាំងលាវ ខាងកើតកំពតនេះ មុននឹងចេញទៅប្រយុទ្ធនៅសមរភូមិមុខ ត្រូវហាត់ហ្នឹង ៦ខែ ។

ដារី : ហាត់ ៦ខែ?

ឡើង : បាទ!

ដារី : ខ្មែរយើងម៉ៅពីយួនខាងជើង?

ឡើង : បាទ! ខ្មែរយើងម៉ៅពីយួនខាងជើង... ។

ដារី : ហាត់៦ខែ កាលណោះហាត់អីខ្លះទៅ?

ឡើង : មុនដំបូង ហាត់តំរៀបជួរ ឆ្លងស្តាំបែរ អញ្ជឹងទៅ បាទ ! ហាត់ប្រាណហាត់អីនាយអាយ អញ្ជឹងទៅ អញ្ជឹងហើយគេឲ្យហាត់ជាស្តាយកាំភ្លើងយើងហ្នឹង ហាត់បាញ់ ហាត់អី ហាត់លួន

ហាត់អីអញ្ចឹងទៅ ហាត់វ៉ែរ៥ក្រោះ ហាត់វ៉ែរសេះ អីចឹងទៅ ពេលឃើញយន្តហោះម៉ៅ  
ធ្វើម៉េចធ្វើអីចឹងទៅ ។

ដានី : កាលណោះពូនៅអង្គភាពអីកេ ឈ្មោះអីខ្លះដែរ?

ឡឺន : កាលណោះឈ្មោះអង្គភាព៦៣ វ៉ែរសេនាតូច៦៣ អនុសេនាធំ១៤០ ។

ដានី : កាលណោះមានត្រឹមវ៉ែរសេនាតូចទេ?

ឡឺន : មាន ៣ វ៉ែរសេនាធំដែរហើយ ខេត្តកំពតយើងហ្នឹង ។

ដានី : កាលណោះ ពូនៅវ៉ែរសេនាតូច៦៣ ពីណាគេប្រធានកាលណោះ?

ឡឺន : កាលណោះ ឈ្មោះ ហ៊ិន ។

ដានី : ហ៊ិន?

ឡឺន : បាទ ! ហ៊ិន ស្រុកកំនើតកាត់ខាងទូកមាស កាត់ធ្វើគ្រូដែរ ប្រធានវ៉ែរ ក្រោយមកពួកអាពត  
ចាប់កាត់ទៅឯណាឯណាទៀតទៅ ខ្ញុំក៏ខាងលើ បានប្រហែលរំលង ១ខែ ខាងលើយកខ្ញុំទៅ  
ភ្នំពេញទៅ ។

ដានី : កាលណោះវ៉ែរសេនាធំអី បី វ៉ែរសេនាធំ អូសពូ?

ឡឺន : បាទ ! បី វ៉ែរសេនាធំ ខេត្តកំពតយើងហ្នឹង ។

ដានី : ឈ្មោះអីខ្លះទៅ បី វ៉ែរសេនាធំ?

ឡឺន : បី វ៉ែរសេនាធំ ប្រធានវ៉ែរសេនាធំមួយឈ្មោះ ខន..ជ័យ ខន អ្នកស..វ៉ែរសេនាធំមួយទៀត  
អ្នកខ្ញុំចាំមិនបាន អ្នកស្រុកខ្ញុំនេះដែរ ។

ដានី : វ៉ែរសេនាធំមិញ វ៉ែរសេនាធំសែម្នាន?

ឡឺន : អូ...១៤២..វ៉ែរសេនាតូចទេ ។

ដានី : វ៉ែរសេនាតូច៦៣?

ឡឺន : បាទ! វ៉ែរសេនាតូច៦៣ ។

ដានី : វ៉ែរសេនាធំ?

ឡឺន : វ៉ែរសេនាធំ៤០១ ។

ដានី : វ៉ែរសេនាធំ៤០១ វិញ?

ឡឺន : បាទ!

ដានី : ហើយអូ...ប្រធានវ៉ែរសេនាធំ?

ឡឺន : ឈ្មោះ ជ័យ ជ័យ ខន ។



ដានី : វរសេនាធំមួយទៀតឈ្មោះអីទៅ? វាមាន បី វរសេនាធំអ្នក?

ឡើន : បីវរសេនាធំ ខ្ញុំភ្លេចអស់ដែរ.. បាទ ! ភ្លេចអស់ហើយ ។

ដានី : អញ្ជឹងវរសេនាធំពូ ពូអ្នកដែលនៅក្រោម ក្រោមប្តឹងគឺវរសេនាធំ៤០១អ្នក?

ឡើន : បាទ! ៤០១ ។

ដានី : ដែលគ្រប់គ្រងម៉ែវរសេនាតូច៦៣ អញ្ជឹងអ្នក?

ឡើន : បាទៗ!

ដានី : ដឹង ខន ប្តឹងនៅពេញម៉ារយៈពេលប្តឹងម្តង បូកមានការផ្លាស់ប្តូរ?

ឡើន : ក្រោយម៉ែ ពេលសភាពការណ៍ជិតប្របូកប្របល់ដែលហើយស្រុកយើង រំដោះបាន ៧៥ ៧៦ អត់ទាន់ប្របូកប្របល់ទេ ខ្ញុំផ្លាស់ទៅភ្នំពេញ ទាល់តែក្រោយមកខ្ញុំផ្លាស់ទៅស្រុកគេ ទើប បានលឺដំណឹងថា ប៉ុល ពត ចាប់យកទៅឃុំឃាំងអំណាចនៅកុកកំពតណាស់ ។

ដានី : ពូអាចរៀបរាប់កន្លែងនេះ មូលហេតុអីបានពូត្រូវបានផ្លាស់ទៅភ្នំពេញ ហើយផ្លាស់ទៅថ្ងៃខែ ឆ្នាំណាដែរ?

ឡើន : កាលប្តឹងគេរើសខ្ញុំទៅប្រហែលជា ១៩៧៦ យើងប្តឹង ឆ្នាំ១៩៧៥ រំដោះហើយ នេះពីរខែ បីខែហើយបានខ្ញុំត្រូវទៅនៅភ្នំពេញ ។

ដានី : ម៉េចបានគេជ្រើសរើសពូទៅភ្នំពេញ?

ឡើន : កាលប្តឹងមិនដឹងម៉េចដែរ ខ្ញុំក្តាប់សភាពការណ៍មិនបានដែរ គ្រាន់តែដឹងគេថា រកមនុស្សខ្ពស់ ហើយមនុស្សសុខភាពល្អ មិនសូវត្រូវញឹកញាប់ពេក យកទៅប្រលងសុខភាពនៅក្រុងភ្នំពេញ បើមិនជាប់យើងវិលមកអង្គភាពយើងវិញ ហើយចែងឲ្យអ្វីខ្ញុំទៅក៏បានប្រឡងជាប់ទៅ ហាត់ រៀននៅភ្នំពេញប្តឹងហាត់ប្រាណហាត់អី ចេះតែហាត់រត់ហាត់អីទៅប្រឡង បានទៅស្រុកគេ ទៅ ។

ដានី : កាលប្តឹងគ្នាម្នាក់នាក់ដែរ ដែលរើសពីអង្គភាពពូទៅ?

ឡើន : អង្គភាពខ្ញុំ ប្រហែលជា៣០ នាក់ដែរ ។

ដានី : ប្រហែល ៣០ នាក់អ្នក?

ឡើន : បាទៗ! ទូទាំងខេត្តកំពតទាំងមូល គ្រប់វរសេនាធំ គ្រប់វរសេនាតូចប្តឹងអ្នក..ម៉ែ វរសេនា តូចបានមួយអញ្ជឹងទៅ ។

ដានី : ទៅនៅម៉ូណាពូ?

ឡើង : ម៉ូរាល់នៃហ្នឹង...ចង់រកហើយម៉ូរខាងកើតពោធិបិទតុនមក ចាស់ពីដើមគេហៅបន្ទាយប៉ារ៉ា មាន  
រោងកុនមួយនោះ...បាទ...រោងកុននៅជើងផ្លូវ ក្រោយមកបានចេញពីប៉ារ៉ាមកនៅជួរពោធិ  
បិទតុនយើងហ្នឹង ក្រុស្តាល់ទេជួរពោធិបិទតុន? តែអាឡូវមិនដឹងស្តីណាទេ ខ្ញុំលែងយល់  
ហើយ ។

ដារ៉ា : ជួរពោធិបិទតុន នៅជួរពោធិបិទតុនហ្នឹង?

ឡើង : បាទ ជួរពោធិបិទតុនហ្នឹង ។

ដារ៉ា : នៅខាងកើតខាងលិច?

ឡើង : ខ្ញុំនៅជួរខាងជើង ខាងជើងថ្នល់ នៅជួរហ្នឹងម្តង ។

ដារ៉ា : នៅអូរ...ហ្នឹកហាត់ធម្មតាទេអូរ?

ឡើង : បាទ ! នៅហ្នឹងហាត់ធម្មតា យើងហាត់តារត់ ហាត់តារអីហ្នឹង ហាត់ប្រាណហ្នឹងអ្នាស...ហើយ  
ធ្វើពលកម្មខ្លះ បង្កបង្កើនផលនៅអូរបែកក្រុម អីហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ហើយមានអ្នកណាគេគ្រប់គ្រងកន្លែងហ្នឹកហាត់ហ្នឹងទេ?

ឡើង : កាលហ្នឹង...រកហើយនាក គ្រប់គ្រងក្នុងគ្រប់ទីកន្លែងខ្ញុំដឹងថាខាងលើមានតែបង ម៉ែត បងផល  
និងបងវ៉ៃ ពិនបងម៉ែត ហ្នឹងនៅ បងផល ប្រហែលជាស្លាប់ បងវ៉ៃ ប្រហែលជាស្លាប់ ហ្នឹង  
កងវរសេនាធំ៥០២អ្នាស...វរសេនាធំជើងអាកាសនិយាយឲ្យចំទៅ ។

ដារ៉ា : អូរ...ស៊ី ម៉ែត ហ្នឹងអ្នេស?

ឡើង : បាទៗ!

ដារ៉ា : តាត់វរសេនាធំអ្នេស?

ឡើង : មិនមែនទេ គ្រប់គ្រងម៉ាកដើងអាកាសទាំងអស់ កងពលធំគ្រប់គ្រងមនុស្សរាប់ម៉ឺន ប៉ុន្មាន  
ម៉ឺនទេ ខ្ញុំរកហើយហើយកាលហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ស៊ី ម៉ែត តាត់ជាកងពលធំ?

ឡើង : បាទៗ!

ដារ៉ា : កងពលអាកាសម្នេសអ្នេស?

ឡើង : បាទ! កងពលអាកាស ។

ដារ៉ា : អាហ្នឹង៥០២អីហ្នឹង?

ឡើង : ៥០២ កងទ័ពជើងអាកាស ។

ដារ៉ា : អាហ្នឹងពីរណាដល់រណាដែរ?

នឿន : ទេ! កាត់ក្របក្រងរហូតតាំងដោះ រហូតដល់រៀនណាមនៃចូលស្រុក ។

ដារី : អីញ្ចឹងអ្នក?

នឿន : បាទៗ! អត់មានប្រែប្រួលអីផង ។

ដារី : ហើយមិញមានឈ្មោះ ម៉េត ហើយឈ្មោះអីទៀត?

នឿន : មាន វៃ តែនាមត្រកូលកាត់មិនដឹងឈ្មោះអីទេ ។

ដារី : តាណូ អ្នកស?

នឿន : តាណូ គេហៅតាណូ តាណូ ហ្នឹង

ដារី : ហើយណាទៀតទៅ?

នឿន : សមាជិកកងពល គឺបងផល ។

ដារី : ផល អីផល?

នឿន : ឈ្មោះអីផលទេ..ភ្លេចហើយ..ច្រើនឆ្នាំអត់ដែលរំលឹក ។

ដារី : មិនមែន ឯក សុផល ទេហ្នឹង?

នឿន : មិនដឹងម៉េចដែរភ្លេចហើយ ។

ដារី : ដឹងថាឈ្មោះ ផល?

នឿន : បាទ ! ឈ្មោះផល ។

ដារី : អីញ្ចឹងពេលដែលហាត់ហ្នឹកហ្នឹនហ្នឹងហើយ ការជ្រើសរើសទៅរៀនហ្នឹងម៉េចតទៅទៀត ទៅ?

នឿន : បាទ ! មុននឹងនេះអ្នក..ដុកទ័រចិនគេមកពិនិត្យសុខភាពយើង..ពិនិត្យបើសុខភាពយើងជាប់អាហារ  
ហ្នឹងបានទៅស្រុកគេ.. បានន័យថាតាំងពីខួរក្បាល ត្រចៀក មុខមាត់ មាំដៃដើមហ្នឹង មាន  
លក្ខណៈក្របក្រងដាច់អ្នកបើកបរបានគេយកខ្លះចន្លោះណាមួយក៏មិនបានទៅដែរ ។

ដារី : ឆ្នាំណាដែរដុកទ័រចិន គេមកពិនិត្យសុខភាព មកជ្រើសរើសហ្នឹង?

នឿន : ឆ្នាំ៧៦ ខែ៨ យើង ។

ដារី : ដល់ពេលគេមកពិនិត្យសុខភាព គេជ្រើសរើសហ្នឹងជាប់បានប៉ុន្មាននាក់ដែរ ឈ្មោះអីខ្លះទៅពូ?

នឿន : អូស! ចាំអត់បានទេ..មនុស្សជិត ១០០ នាក់ដែរ ខ្ញុំស្គាល់តែ ៣ ៤ នាក់តែម៉ាក្រមុខហ្នឹង

ដារី : បាទ ! ឈ្មោះអីដែលពូស្គាល់?

នឿន : ឈ្មោះ និល អ្នក..វ៉ាន និល ស្រុកកំណើតនៅកំពង់ស្ពឺ អាហ្នឹងកាត់ប្រធានខ្ញុំទៅស្រុកគេដែរ

ដារី : វ៉ាន និល ពីណាទៀត?

នឿន : អ្នក..មាស បេន ។

ដានី : មាន បេន?

ឡើន : បាទ ! បេន ហ្នឹងនៅខាងត្បូងឈូកនោះ រាល់ថ្ងៃកាត់នៅដែរ ។

ដានី : មាន បេន ហ្នឹង?

ឡើន : បាទ ! កាត់ធ្វើពេទ្យធ្វើអីនៅហ្នឹង ។

ដានី : ពីណាទៀត?

ឡើន : ពីណាទេភ្នំចអស់ទៀតហើយនឹកគិតដែរហ្នឹងណាស់ បេន ហើយ វ៉ែន ស្ទីវ៉ែនទេម៉ាក្រុមខ្ញុំគ្នា ៣០ នាក់ដែលហ្នឹង ខាងរៀនបើកបរហ្នឹងភ្នំចអស់ហើយ ។

ដានី : ហ្នឹងអា.ពូរៀបរាប់ឈ្មោះ និង ឈ្មោះ មាន បេន ឈ្មោះ វ៉ែន អីហ្នឹងសុទ្ធជាក្រុមរៀន បើកបរជាមួយពូហើយ?

ឡើន : បាទៗ!

ដានី : គ្នា ៣០ នាក់ទាំងអស់?

ឡើន : បាទ ! បាទ ! ៣០ នាក់ ។

ដានី : មិញ មាន បេន នៅឯណាពូ?

ឡើន : កាត់នៅខាងត្បូងឈូកនេះ ។

ដានី : ខាងត្បូងឈូក?

ឡើន : បាទ!

ដានី : នៅភូមិអី ឃុំអីដឹងទេ?

ឡើន : ប្រហែលជាភូមិ ភូមិបឹងតាមមើល ភូមិបាណូរ ។

ដានី : ឃុំបាណូរ បឹងអ្នកស ។

ឡើន : អូឃុំព្រៃបែនទេ ត្រូវ ។

ដានី : ភូមិព្រៃបែនអ្នកស ។

ឡើន : ភូមិព្រៃបែន ឃុំបាណូរ ស្រុកឈូក បើចង់សម្ភាសន៍កាត់ទៅនឹងរកឃើញហើយ ។

ដានី : ព្រៃបែន ឃុំបាណូរ ហ្នឹង?

ឡើន : ឃុំបាណូរ តាមដឹងរៀនខាងកម្មករ ។

ដានី : ចុះ និង?

ឡើន : និង នៅឯកំពង់ស្ពឺឯណោះ ។

ដានី : មានស្គាល់ស្រុកកាត់ដែរអត់?

ឡើន : អត់ អ្នកស ។

ដារី : និលកាត់នៅរស់?

ឡើន : ស្លាប់អស់ហើយ ។

ដារី : អូ និល ស្លាប់ហើយ?

ឡើន : បាទ!

ដារី : នៅសល់តែ បែន ទេដែលនៅរស់ ។

ឡើន : បាទ!នៅសល់តែ បែន ទេ ភាគច្រើនស្លាប់អស់ហើយ នៅសល់តែពីរ បី នាក់ទេ ។

ដារី : ចុះ វ៉ាន...?

ឡើន : វ៉ាន នឹងក៏ស្លាប់ដែរ ។

ដារី : អូ...ចុះពូពេលកាលថ្ងៃ ខែ៨ឆ្នាំ៧៦កាលដែល ដុកទ័រចិនគេមកពិនិត្យ ពិនិត្យសុខភាពអីហើយ គេសំរេចឲ្យជាប់ ហើយរឹយ៉ាងម្តេច?

ឡើន : គេសំរេចឲ្យជាប់តែម្តង គេប្រាប់មេអ្នកដឹកនាំខ្មែរយើង ឈ្មោះនេះបាទទៅ ឈ្មោះនេះមិន បាទទៅ ថ្មីនឹងណាស់ ហើយគេឲ្យយើងទ្រាប់ខ្លួន កាត់ខោអាវ សំលៀកបំពាក់ ទុកឡើង យន្តហោះ ក្រោយមកប្រហែលបាទជាមួយខែពីរខែ យើងដឹងថ្ងៃខែដែលត្រូវឡើងយើង ទ្រាប់ខ្លួនទៅ ។

ដារី : ចុះពូ មានចាំថ្ងៃខែដែលពូឡើងយន្តហោះនឹងថ្ងៃណា?

ឡើន : ហែ ដូចជាក្មេងដែរ ប៉ុន្តែទៅបាទខែត្រជាក់ដែរ ខ្នងខែ៧ ថ្ងៃ២៣ ចាំខែ៧ ថ្ងៃ២៣ ១៧/៦ ។

ដារី : ដែលឡើងយន្តហោះនឹងហ្នោះ?

ឡើន : បាទ!

ដារី : តែពូ អុន កាត់ថាកាត់ឡើងយន្តហោះថ្ងៃ២៧ ។

ឡើន : កាលដឹងឡើងនេះច្រើនគ្នាណាស់ ធម្មតាដូចភ្ញៀវច្រើន ខ្មែរយើងទៅលាបលប់គ្នា អត់ទាន់ទៅ ជាដូរការ មិនមែនថាម៉ាប៉ូអ៊ីនដឹកតែនិស្សិតខ្មែរទេ ដឹក៤-១០ នាក់អីទេ ។ មិនមែនដូចភ្ញៀវ ថាអីចង់អោយខ្មែរយើងទៅណា ដាក់ម៉ាប៉ូអ៊ីនទាំងអស់ កាលនឹងទៅៗក្នុងនាមលួចលាក់ ឡើយនឹងណា ។

ដារី : អញ្ជឹងថ្ងៃ២៣ ខែ៧ ឆ្នាំ៧៦ ថ្ងៃដែលពូឡើងយន្តហោះ?

ឡើន : បាទ!

ដារ៉ា : ចង់សួរត្រលប់ថយក្រោយបន្តិច ពេលដែលនៅរីករីនអីចឹង មានការបំពាក់បំប៉នគោលនយោបាយយ៉ាងម៉េច អីយ៉ាងម៉េចខ្លះ តែដែរអី?

ឡើន : កាលនៅរីករីននៅភ្នំពេញអីនោះ គេបំពាក់បំប៉នគេនិយាយពីគោលនយោបាយ ពីការកសាងប្រទេស ពីឆ្នាំណាដល់ឆ្នាំណា វាអាចការពារប្រទេសបានគេមានគោលនយោបាយគេដែរ ។

ដារ៉ា : ភាគច្រើនអ្នកណាដែលជាអ្នកចុះមកបង្រៀនគោលនយោបាយបែបណឹង?

ឡើន : គោលនយោបាយ គឺភាគច្រើនគេគណៈបាត់សាំងគេមាន បងវ៉ៃ(តាវ៉ៃ) សំរាប់អប់រំបណ្តុះបណ្តាលអនុកងពល ដូចដែលខ្ញុំបានរាយនាមខាងលើណឹងបាន គាត់ទទួលភារកិច្ចខាងណឹង ។

ដារ៉ា : ហើយពេលដែល មុនឡើងយន្តហោះតើមានការប្រជុំអី?

ឡើន : គេមានដាក់វីឌីអូ ណែនាំថាម៉េចទៅទិញទំនៀម ទិញទៀតកុំអោយប៉ះពាល់ គោលនយោបាយអីៗពីប្រទេសមួយទៅប្រទេសមួយអីណាស់ គាត់ដាក់វីឌីអូយើងដែរ ។

ដារ៉ា : តាវ៉ៃ គេដាក់?

ឡើន : បាទ! ហើយគេហៅទូតចិនអី ណាមកធ្វើជាទីព្រឹក្សាអីដែរ យើងដែរ ។

ដារ៉ា : កាលប្តឹងពូស្តាល់ឈ្មោះ ទូតចិនដែរ?

ឡើន : កាលណឹងដូច លោក ហ្វាអីភ្លេចហើយ ចាំអស់បានព្រោះអីត្រកូលគេ ហ្វាញីនម៉េចទេ ភ្លេចហើយអត់ចាំទេ ។

ដារ៉ា : អីចឹងពូទៅរៀនចិន ពូចេះចិនទេ?

ឡើន : ចេះភិចៗដែរ ចង់ភ្លេចអស់ហើយ ចេះតែមាហូបបាយ ដើរលេង ។

ដារ៉ា : ៧ឆ្នាំ ហើយគ្មានភិចឯណាពូ ។

ឡើន : បាទ! ចុះសាំងពីខ្ញុំត្រលប់មកវិញសាំងពី៨០ ជាង មកវិញ៨២ ៨៣ហើយ ។

ដារ៉ា : អញ្ជឹងពេលដែលឡើងយន្តហោះប្តឹង មានអ្នកណាទៅជូនដំណើរអី គណៈប្រតិភូអី?

ឡើន : កាលណឹងមានទូតចិន និងគណៈកងពលយើង ហើយមួយទៀតផ្នែកខាងក្រសួងការបរទេស ខ្មែរយើង តែមិនមែនមេមាកទេគ្រាន់តែគេធ្វើការនៅក្រសួងមន្ទីរគោលដៅណា ។

ដារ៉ា : ចុះគណៈកងពលអ្នកណាគេ ចុះទៅជូនដំណើរ?

ឡើន : ម៉េតយើងណឹង មាស ម៉េតមិញប្តឹង ។

ដារ៉ា : ចុះខាងក្រសួងការបរទេស?

ឡើន : ខ្ញុំភ្លេចឈ្មោះ គ្រាន់តែគេនៅជាមួយណឹងណា បាទ!ទីព្រឹក្សាគេប្តឹង ។

ដារ៉ា : មិនមែនកំពូលដែរ?

ឡើន : មិនមែនកំពូលទេ អ្នកធ្វើការក្នុងមន្ទីរគេហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ពេលជិះយន្តហោះដំបូង ពូមានបានគ្រលេកមើលមកខាងក្រោម?

ឡើន : គ្រលេកខ្លះៗ ដែរហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ពីមុនពូធ្លាប់ជិះយន្តហោះទេ?

ឡើន : អត់ទេ មិនដែលធ្លាប់ទេ ។

ដារ៉ា : អត់សោះតែម្តង?

ឡើន : ហ្នឹង ។

ដារ៉ា : អញ្ជឹងពេលដែលជិះយន្តហោះដំបូងពូមាន គិតឃើញអីមុនគេពេលហ្នឹង?

ឡើន : អ្នែស គ្មានទៅគិតឃើញអីទេ គ្រាន់តែស្រណោះស្រណោកស្រុកយើង ស្រណោះស្រណោក ស្រុកកំណើតឪពុកម្តាយហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ចុះគេមានអនុញ្ញាតអោយឪពុកម្តាយចុះជូនដំណើរអត់?

ឡើន : អត់ទេ!

ដារ៉ា : អត់ទេ អ្នាស?

ឡើន : ប៉ុន្តែអរកុណា ពេលនឹងខ្ញុំរៀបចំទៅក្រៅប្រទេស គេអោយខ្ញុំមកលេងស្រុកបានជិតមួយ អាទិត្យដែរ មកលេងហ្នឹង ។

ដារ៉ា : មកលេងឪពុកម្តាយហ្នឹង?

ឡើន : បាទ!

ដារ៉ា : អញ្ជឹងពេលមកលេងក្នុងឆ្នាំ៧៦ ដែរអីចឹង?

ឡើន : បាទ! គេរំដោះហើយ ។

ដារ៉ា : ចុះឃើញទិដ្ឋភាពក្នុងស្រុក ក្នុងភូមិ អីយ៉ាងម៉េចដែរពេលហ្នឹង?

ឡើន : ឃើញកាលហ្នឹង មិនដូចរាល់ថ្ងៃនេះទេ កាលហ្នឹងដូចវា ។

ដារ៉ា : អត់ទេ ធៀបនឹងពេលពូចេញទៅរហូតដល់ពូមកលេងស្រុក តើថាឃើញទិដ្ឋភាពភូមិពូ ប្រែប្រួល វាយ៉ាងម៉េចអីយ៉ាងម៉េច ទីមួយដំណាក់កាលមុនខ្មែរក្រហមទទួលបានជ័យជំនះ អីចឹង ទទួលបានជ័យជំនះបានប្រហែលមួយឆ្នាំអីហើយណាស់ វាខុសគ្នាយ៉ាងម៉េចពូសំគាល់ ទិដ្ឋភាព បែបនឹង ពូសម្គាល់ឃើញទេ?

ឡើន : សំគាល់ឃើញថាពេលមកនឹងឃើញបងប្អូនធ្វើការរួមដែរ ហូបបាយរួម អាណិតខ្ញុំនិយាយឲ្យ អស់ចុះ ប៉ុន្តែដោយចៃដន្យ ខ្ញុំមកលេងផ្ទះខ្ញុំអត់បានហូបបាយរួមទេ ខាងលើបញ្ជាមកថាសរ

សេរសំបុត្រមកប៉ុន្មានបាតដៃ ឲ្យសុំប្រធានសហករហ្នឹងហូបបាយដោយឡែក របបខ្ញុំហូបបាយ មួយពេលគឺមានមាន់ មានអីធម្មតា ជីវភាពបំប៉នរៀបទៅស្រុកគេណាស់ នេះខ្ញុំនិយាយ អោយអស់អីចឹងទៅ ។

ដារ៉ា : អីចឹង?

ឡើន : បាទ! អីចឹងយកសំបុត្រមកប្រធានសហករណ៍គេឲ្យមួយពេលឲ្យមាន់ គឺច្បាស់ជ្រុក គឺច្បាស់ សាច់គោអីចឹងដែរ ។

ដារ៉ា : អញ្ចឹង ដែរហូបនៅដូះយើងហ្នឹង?

ឡើន : បាទ! ហូបនៅដូះ ម្តាយខ្ញុំធ្វើអោយ ។

ដារ៉ា : អីចឹងគេមិនខ្លាចថា គ្រួសារហូបអីចឹង?

ឡើន : អត់ៗ ខ្ញុំនៅសហករណ៍គេ ប្រធានសហករណ៍គេយោគយល់ខ្ញុំ ហើយគេដូចរៀងខ្លាចបទបញ្ជា ខាងលើដែរ គេគោរព ។

ដារ៉ា : ព្រោះធម្មតាយើងទៅត្រូវស្រុកក្រៅយើងត្រូវពិនិត្យសុខភាពអី គេបំប៉នសុខភាពអី ។

ឡើន : បាទ! គេបំប៉ន ។

ដារ៉ា : មករយៈពេលប៉ុន្មានម៉ោងហ្នឹង?

ឡើន : ជិតម៉ោងអាទិត្យ ប៉ុន្មានម៉ោងនៅបានយូរទេ ខ្ញុំប្រញាប់ទៅវិញ នៅបានតែប្រាំថ្ងៃ ។  
ខ្ញុំឃើញបងប្អូនយើងលំបាកពេក វាពិបាកមើល ខ្ញុំមិនដែលឃើញសង្គមភាពការណ៍ជាក់ស្តែង ដល់តែឃើញខ្ញុំអត់ចេះទេ ។ ដោយសារនៅទីក្រុងភ្នំពេញ អត់ដែលឃើញប្រជាពលរដ្ឋទេ ប្អូនឯងសួរចុះ ទីក្រុងភ្នំពេញយប់ឡើងខ្ញុំអត់ហ៊ានដើរលេងផងណ្នឹង ប្អូនដប់នាក់មិនចង់ហ៊ាន ដើរ ព្រោះខ្លាចខ្លាច វាឆ្លើយតែ ។ ហើយពេលដែលឃើញបងប្អូនទៅទណាស់ សាច់ សៗ ស្កុះ បងប្អូន១៧គេហៅ៦១៧មេសារនោះ បងប្អូនចេញពីភ្នំពេញនោះមកធ្វើការធ្វើអី ឃើញ ធ្វើការទាំងអស់ៗ ខ្ញុំនៅឆ្លើយតែមុខដែរ ដូចក្រវីក្បាលដែរ ។

ដារ៉ា : កាលណ្នឹង មានឆ្ងល់ទេ?

ឡើន : បាទ!

ដារ៉ា : ហេតុអ្វីបានជាអីចឹង?

ឡើន : ដូចជាការខ្ញុំយល់ដឹងខ្ញុំនៅមានកំរិត អត់ដូចថ្ងៃនេះនឹងហ្នឹង ។ អីចឹងថាធ្វើម្តងសង្គមអីវាបត់ បែនតាមកាលៈទេសៈ ។ ដល់ឥឡូវបានគិតថាអ្នកធ្វើចិន្តាសុខស្វាយណាស់ អ្នកណាធ្វើបាន ចេះតែគិតទៅ ថាជំនាន់នោះខុសឆ្គង បើខ្ញុំគិតពីសម័យបច្ចុប្បន្ន ។



ដារ៉ា : តែកាលពេលហ្នឹង ពីជំនាន់នឹងក្នុងជំនាន់ហ្នឹង ពួកអត់បានគិតអីចឹង?

នឿន : អត់បានគិតអីចឹង នឹកថាប្រវត្តិសាស្ត្រគេបត់បែនអីណាទេ ក៏អត់ហ៊ានប្រឆាំងគេ ហើយក៏អត់ហ៊ានបញ្ជូនសហករណ៍ អោយថាឲ្យបងប្អូនហូបបាយអោយឆ្អែតៗ បងប្អូនចង់ហូបអីហូបទៅអត់ហ៊ានទេ។ បើដូចឥឡូវចេះតែសុំអង្ករ អង្ករគេពេញៗឃ្នាំង ប៉ុន្តែបងប្អូនហូបអត់ឆ្អែតដែរ។ ខ្ញុំទៅលេងប្រធានសហករណ៍អីគេ ឃើញអង្ករពេញៗឃ្នាំង។

ដារ៉ា : កាលណាប្រធានសហករណ៍ ពូចាំឈ្មោះទេ?

នឿន : គាត់រត់ចោលស្រុកបាត់ហើយ ហើយនៅបង្អួចគាត់កាន់ឃ្នាំងកាន់អង្ករឈ្មោះ ហ្នឹងគាត់ចិត្តល្អទេ ឃើញគាត់ឥឡូវទៅនៅព្រំដែន។

ដារ៉ា : គាត់ឈ្មោះអីគេ?

នឿន : ឈ្មោះ បង ស៊ុន គាត់កាន់ឃ្នាំងហ្នឹងណា។

ដារ៉ា : ចុះប្រធានសហករណ៍គេនោះ?

នឿន : ប្រធានសហករណ៍ខ្ញុំអត់សូវស្គាល់ទេ រត់ទៅណាបាត់ហើយ នៅក្នុងស្រុកហ្នឹងដែរ ប៉ុន្តែខ្ញុំអត់សូវស្គាល់គាត់ ឈ្មោះអីទេឈ្មោះ កាយ។

ដារ៉ា : ឈ្មោះ កាយ?

នឿន : គាត់នឹងដូចអត់សូវចិត្តល្អ ប្រជាជនគេអត់សូវចូលចិត្តគាត់។

ដារ៉ា : ប្រជាជនអត់សូវចូលចិត្តគាត់?

នឿន : បាទ! អត់ចូលចិត្តគាត់អត់ចូលស្រុកវិញទៅ។

ដារ៉ា : ចុះពូមួយទៀត ដូចយើងមានសំណាងត្រូវបានជ្រើសរើសឲ្យជាប់ទៅរៀនបើកយន្តហោះអីហ្នឹង ក្រៅពីលក្ខខណ្ឌសុខភាពហ្នឹង យើងមានលក្ខខណ្ឌអីទៀត ដែលអាចថាជួយជំរុញអោយយើងជាប់ទៅហ្នឹង?

នឿន : ដូចជាមិនមានលក្ខណៈអី ប៉ុន្តែក្នុងនឹងភ្ជាប់នឹងនយោបាយខ្លះ គេថាដូចយើងជីវភាព យើងក្រក់ ជាលំដាប់ថ្នាក់អីមួយដែរ ធ្វើជីវទស្សន៍អោយអស់ចុះ។ បើអ្នកមានក៏គេអត់យកដែរ អ្នកពាក់ព័ន្ធនយោបាយ។ ប៉ុន្តែមិនខ្ញុំមួយនៅភ្នំពេញ ខ្ញុំលាក់បានធ្វើប្រពន្ធសក្តិព គេអត់ដឹងថាខ្ញុំមានម៉ែហ្នឹងខ្ញុំប្រលងជាប់ បើគេដឹងថាម៉ែនៅហ្នឹងខ្ញុំក៏នេះដែរ។

ដារ៉ា : ចុះបើពូមិនប្រាប់។

នឿន : ខ្ញុំមិនប្រាប់ខ្ញុំលាក់ដែរ បងប្អូនម៉ែខ្ញុំមានបីនាក់ ខ្ញុំប្រាប់ថាបងប្អូនម៉ែខ្ញុំមានតែពីរ មានអីដឹងសំខាន់យើងចេះលាក់ដែរហ្នឹង។

ដានី : ចុះពូមានបងប្អូនអីដែរ បំរើបដិវត្តន៍អី ហើយជាកម្មាភិបាលជាន់ខ្ពស់អីដែរអី?

ឡឺន : អត់ទេ មានទាបៗគេប្រើដែរហ្នឹង បងខ្ញុំមួយស្លាប់ដោយសារពួកហ្នឹងវីដែរ ប៉ុន្តែវីមក ក្រោយនេះហើយវី៧៧នេះដែរ ជំនាន់គេបោសសម្អាតអីណា បងខ្ញុំពាក់ព័ន្ធកេវីដែរទៅ ។ ហើយមេខ្ញុំ ដែលខ្ញុំនិយាយមិញហ្នឹង អត់មានសល់អីមួយ បើខ្ញុំនៅស្រុកនឹងក៏ប្រហែល ទៅនឹងគេដែល កាលនឹងខ្ញុំធ្វើមេលូមនឹងគេដែរហើយ ខ្ញុំកាន់៣០ ទាក់ដែរហើយ ។

ដារ៉ា : និរសាហ្នឹង?

ឡឺន : បាទ!

ដារ៉ា : និរសាកាន់៣០ ទាក់ដែរ?

ឡឺន : អត់ទេ ខ្ញុំចេញពីនិរសាកេ ហើយក៏កាន់ទ័ពតែម្តង អត់ធ្វើយុទ្ធជនធម្មតាទេ អាហ្នឹងក៏រឹតតូចផង ជួនណាគេធ្វើវិវះសេនាធំ វិវះសេនាតូចផងនោះ ។

ដានី : ពួកនហា កងរយ?

ឡឺន : ធ្វើកងហា ក្របក្រងគេ៣០ ទាក់ ។

ដានី : ចុះពូ ពេលដែលចន្លោះពីមិញ ពូផ្លាស់ពីភ្នំពេញហ្នឹងពីខែ៦ (ឆ្នាំ)៧៥ ហើយដល់ខែ៧ (ឆ្នាំ) ៧៦ បានឮឡើងកាប៉ាល់ហោះ?

ឡឺន : បាទៗ ។

ដានី : ចឹងចន្លោះពីម៉ាឆ្នាំជាន់ហ្នឹង ពូនៅហ្នឹកហាត់នៅពោធិ៍ចិនតុនរហូត រឺក៏មានទៅកន្លែងណា?

ឡឺន : អត់ទេ តែកន្លែងហ្នឹង ។

ដានី : នៅតែកន្លែងពោធិ៍ចិនតុនហ្នឹងហ្នឹង?

ឡឺន : បាទ! មិនមែននៅទីតាំងពោធិ៍ចិនតុននៅក្រៅ នៅផ្សារពោធិ៍ចិនតុនហើយ បន្ទាយប៉ារ៉ាហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ការដែលយើងដៃកក្កាអាដបូងហ្នឹង មិនទាន់មានការសម្ភាសន៍អីហ្នឹង ពូថាទៅខាងជើងទឹកអី ម៉េច?

ឡឺន : អាហ្នឹងប្រវត្តិជើងទឹកជើងអីហ្នឹង អាហ្នឹងខ្ញុំទៅម៉ារយៈខ្លីទេ ម៉ារយៈខ្លីអីចឹងបានថាខ្ញុំ ។

ដារ៉ា : ចន្លោះពេលណាពូ?

ឡឺន : ចន្លោះពេលមុនរំដោះដែលហ្នឹង ប៉ុន្តែខ្ញុំទៅតែប៉ុន្មានខែ ដោយសារតែខ្ញុំមានបងដីដូនមួយម្នាក់ កាត់ហៅទៅនៅហ្នឹង អីចឹងបានជាខ្ញុំខ្ជិលនិយាយពីប្រវត្តិហ្នឹងហ្នឹង ។

ដារ៉ា : តែមុន៧៥ ហ្នឹងទេហ្នឹង?

ឡឺន : បាទ! មុន៧៥ ។

ដារី : ទៅខាងជើងទឹកហ្នឹង?

នឿន : បាទ! គេត្រៀម បើអត់ទាន់កើតកងទ័ពជើងទឹកជន ប៉ុន្តែគ្រាន់តែរំដោះទៅ កងហ្នឹងគេត្រៀម ឲ្យនៅកងទ័ពជើងទឹក ។

ដារី : អីចឹងគ្រាន់តែគេត្រៀមសម្រាប់ធ្វើជាទ័ពជើងទឹក?

នឿន : បាទ! ប៉ុន្តែបច្ចុប្បន្នទេសជើងទឹកហ្នឹង ខ្ញុំអត់ចេះអីទេ ។

ដារី : ប៉ុន្តែពួកគេទៅនៅដល់ណាដែរ កាលហ្នឹង?

នឿន : ទៅនៅខាងលិចនេះហ្នឹង?

ដារី : អត់ទេ! ទៅនៅខាងជើងទឹក?

នឿន : ជើងទឹកនៅខាងថ្នល់ភាពយើងហ្នឹង ខាងនេះហួសពីភ្នំបូកគោយើងបន្តិចហ្នឹង ។

ដារី : ពួកគេនៅកន្លែងហ្នឹង បានប៉ុន្មានខែដែរ?

នឿន : នៅបានពីរបីខែ ដល់សភាពការមិនស្រួល គេដកម៉េចមេៗ ចេញទៅ ។

ដារី : គេដកម៉េចទៅ ពួកគេរៀបរាប់កន្លែងហ្នឹងបន្តិចបាទទេ?

នឿន : មេដូចជាមានភ្នាក់ងារ ភ្នាក់ងារយួនអីណាៗហ្នឹងគេដកយកទៅអប់រំអីណាទៅ អញ្ចឹងខ្ញុំមាន បងប្អូនហ្នឹង គេយកខ្ញុំមកស្រុកនេះវិញទៅ ខ្លាចគេសម្លាប់អីចឹងទៅណា ។ រឿងនេះខ្ញុំមិនអាច និយាយកើតទេ នយោបាយជ្រៅពេកខ្ញុំអត់ហ៊ាននិយាយ ។

ដារី : អូ! អត់ហ៊ាននិយាយទេ?

នឿន : បាទៗ!

ដារី : ត្រូវជាបងជង្គង់មួយរបស់ពូ?

នឿន : បាទ!

ដារី : គាត់ធ្វើការធំដែរ?

នឿន : គាត់ធ្វើជាចៅហ្វាយស្រុកកំពត ។

ដារី : គាត់ធ្វើជាចៅហ្វាយស្រុក?

នឿន : បាទ!

ដារី : អញ្ចឹងពេលឡើងទៅដល់ចិន ទៅដល់ដំបូងគឺនៅខេត្តណាអី ស្រុកណាទៅចិនហ្នឹង?

នឿន : ខ្ញុំទៅឆ្ងាយដែរលោកគ្រូ ទៅគ្រាន់សម្រាកនៅប៉ុន្មានប្រហែលជាកន្លះខែជាន់ គេនាំដើរលេង អញ្ចឹង ក្រោយមកទៅរៀននៅស្រុកគេ ចុងខាងជើងនោះព្រំដែនស្នូររៀនណោះ ។

ដារី : ខេត្តនោះឈ្មោះអីទៅ?

ឡើង : ឈ្មោះ កាឡុងបាង ខេត្តអើ ទីក្រុងហាណូយ ខេត្តកេកាឡុងបាង ។  
 ដានី : ឈ្មោះភាសាចិន កាឡុងបាងអញ្ចឹង?  
 ឡើង : កាឡុងបាង ។  
 ដានី : កាឡុងបាងអ្នក?  
 ឡើង : បាទ! ខេត្ត ។  
 ដានី : ខេត្តកាឡុងបាង?  
 ឡើង : បាទ! កាឡុងបាង ទីក្រុងហាណូយ ។  
 ដានី : ទីក្រុងហាណូយ?  
 ឡើង : បាទ!  
 ដានី : អូ! ឈ្មោះស្រដៀងសូរៀសម៉េចទេ?  
 ឡើង : ហី! ចុះជាប់ព្រំដែនសូរៀសដែរ សមុទ្រខ្សាច់មាំមំហៀងម្នាក់ សមុទ្រទឹកកកអី ក៏មាំមំហៀង  
 ម្នាក់ដែរ ។  
 ដានី : ចុះពេលពូទៅដល់កន្លែងហ្នឹង ដំបូងយើងចាប់ផ្តើមធ្វើអីខ្លះទៅ?  
 ឡើង : កាលហ្នឹងដូចជាខ្ញុំមិនទាន់ភ្លេច គឺស្រុកកេម្យាំងដែរ កេត្យយើងហាត់ប្រាណរៀនភាសាកេទេ ។  
 ខ្ញុំរៀនភាសាបានមួយឆ្នាំ បានចេញមកជាក់ស្តែង ។ ធម្មតារៀនភាសា យើងរៀនម៉ឺនម៉ាចេះ  
 គឺច្បាស់ដែរ កេចង្កុលដង ថាដងយើងចាំបាន យើងចាប់ផ្តើមរៀនបច្ចេកទេសទៅ ។  
 ដានី : បើនិយាយមែនទែនទៅ ពូអាចជួបការលំបាកខ្លាំងណាស់ ព្រោះពូថាពូរៀនគ្រឹមថ្នាក់ទី៨  
 ហ្នឹង?  
 ឡើង : បាទ!  
 ដានី : ថ្នាក់ទី៨ បើយើងនិយាយឥឡូវគិតទៅថ្នាក់ទី៣ ទី៤ហ្នឹង?  
 ឡើង : បាទ!  
 ដានី : អញ្ជឹងការចេះអក្សរវាមិនទាន់ជ្រៅជ្រះប៉ុន្មានទេ?  
 ឡើង : បាទ! អត់ទាន់ជ្រៅប៉ុន្មានទេ ។  
 ដានី : ដល់ពេលទៅរៀនខាងបាញ់យន្តហោះ គឺសាហាវណាស់?  
 ឡើង : បាទ! សាហាវ ប៉ុន្មានអ្នកខ្លះអត់ចេះអក្សរទៀត ។  
 ដានី : អត់ចេះអក្សរទៀត?

ឡើន : បាទ! មិត្តទៅជាមួយខ្ញុំ ប៉ុន្តែគេរៀនចេះជាងខ្ញុំទៀត រៀនភាសារៀនអី ដូចជាចាប់បានជាង ខ្ញុំទៅទៀត ខាងកំពង់ស្ពឺ កំពង់អី ប៉ុន្តែខាងនយោបាយគេល្អ បើប្រវត្តិគេល្អគេទៅមួយខ្ញុំហ្នឹង គេអត់ចេះអក្សរអីទេ ស្រាប់តែគេបើកបរអីបានល្អចេះជាងខ្ញុំទៀត វាចេះៗទំនងដែរ ។

ដារ៉ា : ដំបូងពេលរៀនបច្ចេកទេសហ្នឹង បើកបរយន្តហោះហ្នឹងពូរៀនស្តីមុនគេ ជាលំដាប់លំដោយអី ចឹងមកទៀត?

ឡើន : លំដាប់លំដោយមើល ខ្ញុំមើលរៀនភាសា ហើយរៀនបច្ចេកទេស ។ បច្ចេកទេសនឹងបានន័យ ថា ចាប់ផ្តើមចូលរៀនបើកបរហើយ ។ ប៉ុន្តែមុននឹងបើកបរហ្នឹង គឺរៀនបច្ចេកទេសបើកបរថ្មីខែ ទៀត គេយករូបយន្តហោះ រូបអីហ្នឹងយកមកដាក់លើតុហ្នឹង រៀបបើកហ្នឹង ទៅណា ឆ្កែ អាម៉េច ស្តាំអាម៉េចអីហ្នឹង គេបង្រៀនយើងថ្មីខែ ។

ដារ៉ា : ជាទ្រឹស្តីហ្នឹងហ្នឹង?

ឡើន : បាទ! ជាទ្រឹស្តី ។

ដារ៉ា : ហើយប្រភេទយន្តហោះយ៉ាងម៉េច?

ឡើន : ប្រភេទយន្តហោះ មុនដំបូងយើងរៀនអាស្រាបកាត់យើងធម្មតាA28 យើងធម្មតានឹង ។ យើងរៀនអាហ្នឹង ៥-៦ខែយើងចេះបើកបរហើយ ។ បានខ្ញុំរៀនដល់២-៣ បានចូលដល់ អាយុហោះដែលខ្ញុំរៀនពិតប្រាកដ ។

ដារ៉ា : មុននឹងចូលដល់យន្តហោះប្រដេញ យន្តហោះអីហ្នឹង?

ឡើន : បាទ!

ដារ៉ា : ហើយពូអាច ពេលដែលរៀនបានប៉ុន្មានខែ បានពូអាចបើកយន្តហោះធម្មតាបាន?

ឡើន : ហេ! រៀនម៉ាឌ្រាជាន់ សូម្បីស្រុកគេម៉ាខែរៀនតែ៣០ម៉ោង ឡើងតែម៉ាភ្នែកៗហ្នឹង ។ ធម្មតាមានគ្រូគេពីក្រោយយើង គ្រូគេ(នៅ)ជាមួយយើងថ្មីខែហើយ មើលយើងម្ចាស់ការ ដឹងឆ្លើយទិសដៅអីពិតប្រាកដហើយ គេក្រឡាប់កាប់ដូច្នោះនៅលើអាកាសអោយយើងៗនៅតែដឹង ទិសអីកើត នឹងបានគេអោយយើងទៅហើយ គេកូសបង្គំអោយយើង ទទាហរណ៍ចេញពី ហ្នឹងទៅភ្នំពេញចឹង តើរកភ្នំពេញឃើញដែរអត់? ប៉ុន្តែគេនៅពីក្រោយយើងទេ គេលែងកាន់ ចង្អុលអីហើយណា? ហើយដូចជាគេចេញពីភ្នំពេញទៅកំពង់សោម គេសួរថាយើងរកកំពង់ សោមឃើញដែរអត់? យើងរក្សាលំនឹងទិសបានអត់ ល្បឿនបាន បើយើងរក្សារកកោលដៅ ទាំងបីនឹងឃើញ គេប្រលែងអោយយើងសាកមើលហើយ ។ ហើយដល់ចេះចុះចេះឡើងអី យន្តនឹងហើយ គេដាស់យន្តមួយទៀត ។

ដារ៉ា : តែជាលំដាប់យន្តហោះដូចគ្នា រឺម៉ែច?

នឿន : យន្តហោះខុសគ្នារហូត ។

ដារ៉ា : អត់ទេ ចង់និយាយថា ល្បឿនយន្តហោះ អត់ថា អាណា ល្បឿនជាន់អាណាទេ?

នឿន : អត់ទេ ល្បឿនខុសជាន់គ្នារហូត ដូចជាទីមួយអីចឹងម៉ាម៉ាម៉ា តែប្អូនរយក៏ទូទេ ។

ដារ៉ា : ល្បឿនអស់ហើយហួស?

នឿន : ល្បឿនអស់បំផុតហើយប្រហែលឡានយើងធម្មតាហ្នឹង ។ អាណាទីមួយណាស បើអាទីពីរ ល្បឿនចាប់ផ្តើម ៦០០ - ៧០០ គីឡូ អាទីបី ម៉ាម៉ាម៉ា ខ្ពស់ម៉ាម៉ា ពាន់អីហ្នឹងទៅម៉ាម៉ា ពាន់ម៉ារយហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ចេះហាត់រៀន ចឹងមានម៉ាម៉ា ពេលអីហាត់រៀននយោបាយអីទេ?

នឿន : អត់ទេ លែងពាក់ព័ន្ធនឹងនយោបាយហើយ សំខាន់អោយតែមានពេលរៀនទ្រឹស្តីរៀនបច្ចេកទេស បានហើយទៅស្រុកគេហ្នឹង ។ ប៉ុន្តែពីរបីខែអីចឹង មានទូតគេទៅលេងម្តងដែរ គេប្រជុំពិសោធន៍ថា តើយើងនឹងមានបញ្ហាអី អីចឹងហ្នឹងណា ការរស់នៅស្រុកគេនឹងវាម៉ែច មានការលំបាករៀននឹង មានការរីកចំរើន មិនរីកចំរើនអី យើងរាយការណ៍អោយទូតចឹងដែរ ។

ដារ៉ា : ទូតគេចុះទៅដូចម្តេច?

នឿន : បាទ!

ដារ៉ា : ទូតស្រុកចិនកាល ហ្នឹងឈ្មោះអីដែរ?

នឿន : ពេជ្រ ជៀម ។

ដារ៉ា : ពេជ្រ ជៀម?

នឿន : បាទ! ស្រុកកំណើតគាត់នៅខាងកំពង់ចាមស្រុកកំណើត ។

ដារ៉ា : ហ្នឹងទូតនៅចិន?

នឿន : បាទ!

ដារ៉ា : ម៉ារយៈពេលពូរៀននៅចិនហ្នឹង គឺគាត់នឹងរហូតហ្នឹ?

នឿន : បាទ! គឺគាត់នៅរហូត ។

ដារ៉ា : អ្នកស្រុកកំពង់ចាម?

នឿន : បាទ! ក្រោយមកផ្លាស់ ចាប់ផ្តើមយួនចូលស្រុកផ្លាស់ គាត់ប្រហែលជាមកធ្វើមេខ្មែរក្រហម វិញ ដាក់ ចន្ទ យ៉ូរ៉ាន់ វិញ ។ កាលមុនគាត់គ្រាន់ជាជំនួយការទូត គេហៅថា ធារ៉ាកំធារីណ៍ ណា ។

ដារ៉ា : អូ! ធារ៉ាកំធារី ។

នឿន : បាទ! ដល់ ពេជ្រ ចៀម មកធ្វើសង្គ្រាមស្រុកខ្មែរមោក ។ ចន្ទ យ៉ូរ៉ាន់ កាត់ធ្វើទូតវិញ កាត់ ធ្វើដល់ទៅយូរដែរ ធ្វើរហូតចរចាគ្នាឆ្នាំ ៧២, ៧៣ ហ្នឹងណា ។

ដារ៉ា : ចន្ទ យ៉ូរ៉ាន់ ហ្នឹង?

នឿន : បាទ! នៅទូតស្រុកចិន ខាល់តែណាណីហ្គុស ដល់អស់ខ្មែរយើងនៅឯ ណោះ ។

ដារ៉ា : ចុះពូរៀននៅហ្នឹងរហូតដល់ពូចេះបើកយន្តហោះអីខ្លះ?

នឿន : ខ្ញុំចេះតែយើងធម្មតាស្លាបកាត់យើងហ្នឹង ហើយរបស់លោកសេរីមិនសូវស្គាល់ ខ្ញុំស្គាល់ផុន ប្រាំរបស់ចិន ល្បឿនអាចប្រឆាំងជាមួយអាមេរិកស៊ីនីយ៉ូ ហើយនឹងអាមេរិកផុនប្រាំមួយ របស់ចិនណ្នឹង ។

ដារ៉ា : អាហ្នឹង ពូបើក បានន័យថាពូបើកស្នាក់ហើយហ្នឹង?

នឿន : បាទ! បើកបាន បើកម៉ាធ្វើសង្គ្រាមអី ទំលាក់ក្រាបបែកបាន តែថាស្នាក់មិនខានស្នាក់ទេ ព្រោះអីអាជ្ញាប័ណ្ណស្រុកហ្នឹង ថារៀបយកយន្តមកធ្វើសង្គ្រាមហ្នឹងដែរ ប៉ុន្តែដោយសារយើង ចរចាថែ អត់ត្រូវយើងសុំព្រលានយន្តហោះថែ ចតអត់បានចឹងក៏អត់យកមក ព្រោះអីយន្ត យើងរៀនចេះបាន២០ គ្រឿងដែរ ។ បាទ! ដល់សភាពការណ៍ចរចាថែក្របាន ហើយយើង នេះសភាពការណ៍ចេះទៅមុខ កុំអីក៏បានមកធ្វើអន្តរាគមន៍ម្តងៗ ដែរហ្នឹង ។

ដារ៉ា : អីចឹងការតែពេលហ្នឹងចរចា បើថាយកយន្តហោះមក អីចឹងចុះនៅថែហើយចឹង?

នឿន : បាទ! យកថែធ្វើឃ្នាន ។

ដារ៉ា : មិនមែនចុះនៅភ្នំពេញយើងទេ?

នឿន : ចុះអត់បានទេ នៅភ្នំពេញឯណា បើរៀនណាមនៅពេញស្រុកអស់ហើយ ។

ដារ៉ា : ចុះឆ្នាំណា ពូរៀនចប់?

នឿន : ការពិត ខ្ញុំត្រូវរៀនចប់ឆ្នាំ៨៥ ប៉ុន្តែដល់កាលៈទេសៈមិនខាន ប្រទេសកុម្មុយនីស្តមិនធម្មតាទេ ខុសពីលោកសេរីហ្នឹង ។ ខ្លាហារណ៍ថាត្រូវចឹងថារៀនដប់ឆ្នាំត្រូវចប់ គេរៀនតែ៧, ៨ឆ្នាំ គេ បង្កើនម៉ោងរៀនទៀត ។ កាលពិតមួយខែខ្ញុំរៀនតែជាងដប់ម៉ោងហ្នឹង ។ អីចឹងបានពន្យារពេល ពេលហោះហើរម្តងៗ វាខូចខ្លួនរក្សាល ត្រូវចុះមកវិញបំប៉ន ធម្មតាយើងចូលក្នុងយប់ យន្តវា ហ្នឹងត្រចៀក ។ អីចឹងគេអត់មានប្រើពេលយូរទេ ប្រើពេលមួយភ្លែតៗ ។

ដារ៉ា : បើគិតជាការរៀនសូត្រ ពូតាំងពីរៀនបើកបរអីម៉ង ប្រហែលជាប៉ុន្មានម៉ោង ទើបពូអាចបើក បរបាន?

នឿន : កាលហ្នឹងគិតប៉ុន្មានប្រាំមួយម៉ោង ប៉ុន្មានថ្ងៃទេ ខ្ញុំភ្លេចហើយ ។

ងារី : បានតែប្រហែលប្រាំរយម៉ោងទេ ម៉ារយៈពេលពូទៅរៀនហ្នឹង?

ឡើន : អត់ទេ ខ្ញុំគិតតែរៀនយន្តល្អទេ យន្តក្រោមខ្ញុំអត់គិតទេ សំរាប់យើងហាត់រៀនមុនដំបូងខ្ញុំអត់  
គិតទេ ភ្លេចហើយ ។ យន្តល្អគេរៀនតែប្រាំរយម៉ោង ព្រោះយើងមានទុនពីដើមមកហើយ  
ហ្នឹង អាចក្រោយៗគ្រាន់តែយើងរៀនបន្ថែម ព្រោះទិសដៅ គោលដៅអី លំនាំទិសអី យើង  
ដឹងអស់ហើយ ល្បឿនអីអាណាយើងដឹងអស់ហើយហ្នឹង គ្រាន់តែយើងដឹងថា ទាញជំនាញអា  
របស់ល្បឿនត្រូវធ្វើម៉េច តែប្រាំរយម៉ោងទេ ។ ប៉ុនបើកាលៈទេសៈបន្ទាន់ ដូចអាកាលហ្នឹង  
គេអត់រៀនដល់បួនរយដង គេរៀនតែបីរយម៉ោង គេទំលាក់ភ្នំពេញបែកដូចតែគ្នាហ្នឹង ខុស  
ខ្លះត្រូវខ្លះទៅ ប្រទេសកុម្មុយនីស្តវាអីចឹង ។

ងារី : អាទំលាក់ហ្នឹងគេមើលម៉េចអោយទំលាក់បានត្រូវ ព្រោះវាល្បឿនហើយវាខ្ពស់ទៀត?

ឡើន : វា សំខាន់! បច្ចេកទេសដោយឆាយ បើនិយាយពីឥឡូវប្រទេសគេជឿនលឿន គេប្រើឥរិយាបថ  
៣០ឆ្នាំមុន ឥរិយាបថនៅរៀន ដែលប្រទេសយើងគេប្រើរាល់ថ្ងៃ គេប្រើតែប្រាំបួនគេហ្នឹង អត់  
មានចាំអីទេ ហើយមិនបាច់ចាំមើលគោលដៅ មើលជាក់ស្តែងអីដូចអីរតូចកអីទេ គេមើលតែ  
ក្នុងដែនទី ហើយល្បឿននយន្តហោះគេ ទាញកាតេណា ហើយកុំព្យូទ័រគេនៅនឹងម៉ាស៊ីនគេ  
ហើយហ្នឹង ។ សួរថាចេញពីប៉ែកកំពូលភ្នំពេញប៉ុន្មានម៉ោង ថាប្រាំម៉ោងចឹងមើលថា គត់ប្រាំ  
ម៉ោង ចុកទៅចំហើយភ្នំពេញហ្នឹង កុំព្យូទ័រគេឆ្លើយត្រង់ណាស់ ខុសៗគឺចណាស់ ។ បាទៗ  
ហើយរក្សាគោលដៅបាន ថាមកពីភ្នំពេញហ្នឹង គោលដៅភ្នំពេញម៉ារយហុបសិបអន្សា ឬក៏ម៉ា  
រយហាអីចឹង រក្សាគោលដៅហ្នឹងអោយបាន ។

ងារី : ចុះម៉េចបានដឹងថា នៅភ្នំពេញហ្នឹង យើងត្រូវហោះមួយរយហា ឬមួយរយហុកអីចឹង មានស្តី  
ប្រាប់យើង?

ឡើន : កុំព្យូទ័រ! ហ៊ីស! ធម្មតាគេមុននឹងចេញ គេកូសដែនទីអីហើយអស់ហើយលោកគ្រូ ដែនទីដាក់  
នៅមុខយើងនឹង នៅដាក់មុខ ។ ដូចថាលោកគ្រូចេញពីភ្នំពេញមកដល់អង្គការសោម ត្រូវប្រើ  
រយៈពេលប៉ុន្មាន ប៉ុន្តែរក្សាល្បឿនអោយបានមិនដូចយើងនៅដីទេណា នៅនឹងដីគេហៅស្ទុះ  
ចរាចរ នៅលើអត់ស្ទុះទេ ហើយថាទៅដល់ណាម៉ោងណាក៏ម៉ោងនឹងហើយ ។

ងារី : ហើយចឹងនៅក្នុងដែនទីៗលើក្រដាសហ្នឹង ពេលវាស់ទៅ គេអាចដឹងចំណាយ?

ឡើន : បាទ! ដឹងចំណាយ ហើយយើងប្រើល្បឿនតាមចំណាយណ្នឹងទៅ ហើយគោលដៅយើងធម្មតា  
ដូចខ្ញុំបាននិយាយអំបាញ់មិញអីចឹង ថាមកភ្នំពេញទិសវាប៉ុន្មានៗអីចឹងណា ។ បាទ! ជុំវិញ



ដែនដីយើងមានបីរយប៉ុន្មាន ៦០ អង្សាយើង ថាមកភ្នំពេញមានប៉ុន្មានអង្សា រក្សាទិសនោះ  
អោយគ្រង់ណ្ហឹងឃើញ ។

ងារី : ឲ្យចមក?

នឿន : បើចមកដល់ហើយ ។

ងារី : ចឹងពីចមកភ្នំពេញ គេវាស់ហើយ វាស់ពីចមកភ្នំពេញ យន្តហោះនៅប៉ែកកាំប៉ង ចេញ  
មកដល់ភ្នំពេញពោធិ៍ចិនតុន ចំណាយប៉ុណ្ណឹង ចំណាយប៉ុន្មានក៏ឲ្យមែត្រ អីចឹងហ្ន៎?

នឿន : បាទ! ខ្ញុំហរណ៍ទេ ។

ងារី : ខ្ញុំហរណ៍ ហើយដល់ពេលអីចឹងយន្តហោះយើងត្រូវបើកម៉ៅម៉ៅប៉ុន្មានល្បឿនវា ហើយ  
ទូទាត់គ្នាទៅ ត្រូវបើក ខ្ញុំហរណ៍ថាប្រាំម៉ោងចំតែម្តង ចំទិសដៅវាម៉េច?

នឿន : បាទៗ!

ងារី : អីចឹង អោយតែបើករក្សាល្បឿនបានប៉ុណ្ណឹង លំនឹងអីបានប៉ុណ្ណឹង កំពស់អីប៉ុណ្ណឹង ហើយ  
ដល់អាម៉ោង៥ ហ្នឹងគត់ហើយ គឺថាភ្នំពេញហើយចឹង?

នឿន : បាទៗ! ប៉ុន្តែមានដល់ខ្យល់ប៉ះពាល់ទៀត អាហ្នឹងទុកអោយម៉ាស៊ីនគេទូទាត់អោយយើង  
ក្រែងយើងគិតកូរមិនដល់ ម៉ាស៊ីនទូទាត់អោយយើង អាចលើកខ្លះមួយរយម៉ែត ឬ ពីររយ  
ម៉ែតលោកក្រណាស ។ ធម្មតាធ្វើដំណើរឆ្ងាយ ហើយខ្ពស់ ដល់ប៉ះពាល់នៃខ្យល់វាមាន ។  
អាណ្ហឹងម៉ាស៊ីនកុំឲ្យពីរយើងនៅហ្នឹងគេឆ្លើយអោយយើងហើយ សំខាន់ម៉ាស៊ីនទេ ប៉ុន្តែយើង  
នៅនឹងដួវយើងក៏អត់ចោលវាដែរ អាហ្នឹងបច្ចេកទេស ។

ងារី : ពូរៀនវាច្រើន គ្រាន់តែខ្ញុំឆ្ងល់ទេ ។

នឿន : បាទ! បើប្រើខ្លួនក្បាលទាំងអស់វាទៅមិនរួចទេ សំខាន់ម៉ាស៊ីនវាជួយ ។

ងារី : ចុះរបៀបទៅទំលាក់នោះ ខ្ញុំបាចាម៉េចយើងបើកចឹង ពេលទំលាក់យើងសំកាំងយន្តហោះ ឬក៏  
យ៉ាងម៉េច?

នឿន : អត់! គ្រាន់តែយើងទៅដល់គោលដៅយើងមិនសំកាំងទេ ព្រោះវាអាចគេបាញ់យើង បើ  
យើងហ៊ានណាស់គ្រាន់តែបន្ថយល្បឿនតិច ។ ល្បឿនម៉ាស៊ីនក៏ឲ្យក្នុងមួយម៉ោងចឹង យើងដាក់  
៨០០ - ៩០០ អាចយើងយកគោលដៅអោយបានលេខមួយណា អាណ្ហឹងវាល្អជាង ។

ងារី : តែអាហ្នឹងយើងហោះខ្ពស់ណាស់ពូ?

នឿន : ហោះខ្ពស់ដែរ ។

ងារី : ហោះខ្ពស់ តែម៉េចគោលដៅ ក៏ដាក់ត្រូវកើត?

ឡើយ: អាហ្នឹងអីចឹងហើយដែលត្រូវការហាត់រៀន ខ្ញុំហាត់ទំលាក់រាប់ពាន់គ្រាប់ហើយ ជួនណាហួស តែគោលដៅដូចខ្ញុំ ទំលាក់ដូរវត្តចក ។ ជួនណាចង់ទំលាក់ឯនេះ នោះទំលាក់ភ្នំហួស អាហ្នឹង ត្រូវការប៉ាន់ស្មាន អានឹងនិយាយអោយអស់ទៅ ។

ដារ៉ា : ស្មានគោលដៅ យើងស្មានធៀបទៅនឹងស្តី?

ឡើយ: ធៀបនឹង ធម្មតាមុននឹងយើងចេញហោះហើរ ខុតនិយមគេអោយហើយ ដល់ប៉ះពាល់មានតែ ខ្យល់ម៉ាមុខ យន្តហោះអីចឹង គ្រាប់ស្លឹកដោយ ខុសស័ក្តមានតែខ្យល់ទេ ។ បើថ្ងៃណាខ្យល់វា មានល្បឿនក្នុងមួយម៉ែត្រម៉ែត្រម៉ែត្រច្រើនទៅ យើងតាមគោលដៅដែលគេអោយមកអីចឹងមក បើថ្ងៃណាអស់សូរមានខ្យល់ យើងមកហោះរៀបដល់ដូចនឹង ចាំទំលាក់ក៏បានដែរ ខ្លះពីរបីរយ ម៉ែត្រពីនោះមកចាំចុះទៅ ចុកក្នុងគាត់ទៅ ល្បឿនយន្តហោះរៀងខ្យល់ ហើយនឹងគ្រាប់វាមក ដំណាលគ្នាហ្នឹង ដល់វាធ្លាក់ចេះតែឆ្ងាយពីយន្តហោះយើងទៅ វាមកតាមធម្មតា ។

ដារ៉ា : ចឹងពួកមកដល់ភ្នំពេញវិញ មកដល់ស្រុកខ្មែរ ខែណា ឆ្នាំណា ថ្ងៃណា?

ឡើយ: ខ្ញុំមកវិញ អត់បានចូលស្រុកយើងដង ខ្ញុំចូលប្រាង្គកក្នុង ណោះហ្នឹង ដោយសារខ្ញុំនិស្សិត កុម្មុយនិស្ត និស្សិតខ្មែរក្រហម ។

ដារ៉ា : ឆ្នាំណា ខែណា ថ្ងៃណា ពួកគ្រូលបមកវិញ?

ឡើយ : ខ្ញុំមកវិញ ៨២ ខែ១ ។ ខែ១ ៨២ ចឹងចុះ ។

ដារ៉ា : មកដល់ស្រុកខ្មែរយើងវិញ?

ឡើយ : បាទ!

ដារ៉ា : ចង់និយាយថាមកពីស្រុកចិនវិញ?

ឡើយ : បាទៗ! ។

ដារ៉ា : ចុះមកចុះនៅឯណា?

ឡើយ: ចុះនៅប្រាង្គកក ។

ដារ៉ា : ហើយមានគេទៅទទួលអីទេ?

ឡើយ: មានទូកខ្មែរយើងនៅឯងប្រាង្គកកហ្នឹង សក្តិប្រាំ សក្តិបួន ហោះថៃ គេទៅស្តាយយើងចេញ ពីព្រលានយន្តហោះចូលបន្ទប់ចេញពីព្រលានចិនមក ។

ដារ៉ា : ប៉ុន្មាននាក់ទៅ?

ឡើយ : កាលហ្នឹងមកម្តង១៤នាក់ លាយខ្មៅជនបរទេសហ្នឹង កុំឲ្យគេដឹងថាជាខ្មែរជាអីចឹងលាក់ការណ៍ ។

ដារ៉ា : ចឹងមកចូលប្រាង្គកកចឹង?

ឡើង : បាទ!

ដារ៉ា : ចុះជំនាន់ណា មានទូតដែរ?

ឡើង : មានតើ ។

ដារ៉ា : ៨២ ហ្នឹង?

ឡើង : ៨២ ទូតខ្មែរក្រហមនៅថៃ ខ្លះដោះសំណាក់គេប៉ុន្មានណាណី ។

ដារ៉ា : ឈ្មោះអីគេ អ្នកទូតនៅថៃ?

ឡើង : ដូចឈ្មោះលោក ប៉ុន ។ ប៉ុន គាត់ស ទាបបន្តិចខាងកំពស់ចាមដែរ ។

ដារ៉ា : ចឹងទំនាក់ទំនងការទូតអី រវាងខ្មែរក្រហម របបកម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យជាមួយនឹងថៃ នៅមានកមករហូត?

ឡើង : បាទ!

ដារ៉ា : ចឹងពេលដែលពួចូលមកដល់ប្រាក់កក ស្ថានទូតគេទៅយក?

ឡើង : បាទ!

ដារ៉ា : មកដល់ស្រុកថៃអីទូតខ្មែរទៅទទួលពូជកមកវិញចឹង បន្តទៀតទៅណាទៅ?

ឡើង : គេអោយសំណាក់ដោះសំណាក់គេ កន្លះយប់ ដល់ម៉ោងបីជិតភ្លឺ តួយ៉ាងគេដឹកយកមកដោយដែនមក ។

ដារ៉ា : នៅជំរំណាពូ?

ឡើង : អត់ជំរំណា ដឹកមកដោយដែន ដាក់ជំរំខ្មែរក្រហម ដោយៗ ដែនយើងហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ម៉ូណាដែរទៅ?

ឡើង : ហ្នឹងគេហៅម៉ូ ជួរភ្នំដងរែក គេហៅម៉ូខាងលិចសំឡូត ម៉ូលោកបងធំទី១ នៅហ្នឹងណា អាច-១ ច-២ គេហ្នឹង ដែលដឹងទេ ។

ដារ៉ា : អូ! ដែលពូ ។

ឡើង : ដែលពូ ចុះនឹង មានច្រកហ្នឹងមួយ ហើយហ្នឹងច្រកខាងលិច ។

ដារ៉ា : ចុះពេលនោះពូធ្វើអីវិញហើយចឹង?

ឡើង : អត់មកធ្វើអីដឹង គេអោយមកយាមឃ្នាំងយាមអីនៅនោះ ។

ដារ៉ា : គេមិនអោយបើកយន្តហោះទេ?

ឡើង : អត់ទេ មានយន្តហោះឯណា យាមឃ្នាំងគ្រាប់យើងហ្នឹង យាមមី យាមអីៗណា ។

ដារ៉ា : យាមកន្លែងតាៗ ?

ឡើន : បាទៗ! ប៉ុន្តែនៅឆ្ងាយណាស់ គេអត់ទុកយើងជិតទេ នៅប្រហែលគេមានកងការពារជនជាតិ  
២-៣ជាន់ កន្លែងតាៗនោះ ។

ដានី : តាៗ មានកងការពារជនជាតិអី?

ឡើន : ជនជាតិ ខ្មែរលើយើងហ្នឹង ។

ដារ៉ា : ជនជាតិភាគតិចហ្នឹង?

ឡើន : បាទៗ គាត់កងការពារគាត់នឹង ។ ខ្មែរយើងអី អើណាអត់បាននៅជិតគាត់ទេ ។

ដានី : ពួស្គាល់ តា ចៀម ដែរទេ?

ឡើន : អត់ ដូចអត់ស្គាល់ទេ ស្គាល់តាឡាំង តាឡាំងមេកងការពារគាត់ណ្នឹង ពួកជនជាតិដែរ ។

ដារ៉ា : តាឡាំង តាឡាំងហ្នឹង ដូចឡើងជំនួសតាអី តាយ៉ា ពេលតាយ៉ា គេចាប់ខ្លួនទៅ តាឡាំងឡើង  
អីចឹងតាឡាំងមកដល់សំឡូតអី មកការពារ ការអីដែរ?

ឡើន : ដឹកមកដល់ ប្រហែលជាគាត់បានធ្វើធំចេញពីហ្នឹងដែរ ។

ដារ៉ា : តាឡាំង អីចឹងហ្នឹង?

ឡើន : បាទ! ឈ្មោះ ឡាំង មេកងការពារ ។

ដានី : ចុះពួកនៅអាហ្នឹងរហូតដល់ពេលណាទៅ?

ឡើន : ខ្ញុំបើនិយាយឲ្យអស់វែងឆ្ងាយដែរតើ ដូចអាសារខ្ញុំគិតយូរៗទៅការខ្ញុំស្ងួតយល់ ចេញពីចិន  
ចេញចូលមកខ្មែរហើយ ចូលទៅថៃញឹកញាប់ទៅ ។ ខ្ញុំស្ងួតយល់ទៅថាធ្វើសង្គ្រាមមិនឈ្នះ  
សម្តេចនាយកទេ ខ្ញុំចេញពីជួរ ខ្ញុំរត់ទៅនៅជំរំ ។ និយាយឲ្យអស់ ខ្ញុំឈប់តស៊ូអីទៀតហើយ  
ការប្រពន្ធបានប៉ុន្មានខែ យើងតស៊ូអត់ឈ្នះគេទេ ទៅធ្វើជនសាមញ្ញធម្មតា រកស៊ីវិញ ។ ទៅ  
រកស៊ីធ្វើខ្ញុំថៃ ដកដង្ហើមដកអី នៅលានបានអោយគេអីនៅតាមហាងទៅ ។

ដារ៉ា : យើងផ្តាច់ខ្លួនចឹងមក គេអត់តាមរកតាមអី?

ឡើន : គេតាមរកដែរ រកអត់ឃើញខ្ញុំចូលទៅជ្រៅ ខ្ញុំឆ្លាតដែរ មានទៅក្បែរៗអី ទៅធ្វើខ្ញុំគេកណ្តាល  
រំលងម៉ាខេត្តអីនោះ ។

ដារ៉ា : ចុះពួកមកស្រុកទេស ស្រុកភូមិពូរិញនៅឆ្នាំណា?

ឡើន : ខ្ញុំមកមុនបោះឆ្នោតបន្តិច មកកាលរីកអុីតាក់គេដឹកមកហ្នឹង ៧២ ។

ដារ៉ា : កាលមាតុភូមិនិវត្តន៍ហ្នឹងហ្នឹង?

ឡើន : បាទ! មាតុភូមិនិវត្តន៍ ។

ដារ៉ា : ជនភៀសខ្លួន?

ឡើន : បាទៗ មកជំនាន់នឹង ។

ដារ៉ា : មកនេះបណ្តោយ ?

ឡើន : បាទ! មកស្រុកមក ហ្នឹងនិយាយឲ្យអស់ ។

ដារ៉ា : រឿងហ្នឹងវាមិនជាប់ពាក់ព័ន្ធអីទេ គឺគ្រាន់តែថាវាជារឿងប្រវត្តិសាស្ត្ររៀបរាប់តាមសាច់ រឿង ជាលក្ខណៈប្រវត្តិសាស្ត្រជាលក្ខណៈប្រវត្តិសាស្ត្រ ។

ឡើន : បាទ! អាហ្នឹងជាប្រវត្តិវិវត្តរបស់ខ្ញុំដោយស្មោះប្រាកដប្រាស់ ។ អ៊ីដូយដួលព័ត៌មានអីភិបត្ត ។

ដារ៉ា : ពួកខ្ញុំដូចជាអត់មានចម្ងល់អីទៀតទេ ទាក់ទងទៅនឹងការងាររបស់ពូជំនាន់ពាណិជ្ជកម្ម ព្រោះថាពូ ប្រហែលជា ។ សូមសួរបន្តិច ចន្លោះពេលដែលពូទៅរៀនណា ដូចជាមានស្ថានទូតអីគេទៅ ប្រជុំទៅអីដែរអីចឹងមិនចឹង ។ គេខាងស្ថានទូតខ្មែរ ពេលហ្នឹងបានរាយការណ៍ពីសភាពការណ៍អី ពីស្រុកខ្មែរយើងដែរ?

ឡើន : បាទ! រាយការណ៍ដែរ ។

ដារ៉ា : ភាគច្រើនរាយការណ៍ពីអី?

ឡើន : រាយការណ៍ថា ការអភិវឌ្ឍន៍អី រីកចំរើនមហាលោកដោះមហាអស្ចារ្យ នៅខាងស្រុកនេះ មានប្រឡាយ ប្រជាជនអីហូបបាយមួយថ្ងៃមានបីពេលអីចឹងទៅណា ហើយខ្ញុំចេះតែជឿ ទៅ ។ មហាលោកដោះមហាអស្ចារ្យ ពូថាយកអ្វីៗដែលគេយកទៅនោះហើយ គេប្រាប់យើង ថាល្អ ។ ដំណឹងល្អៗសម្រាប់ឲ្យយើងខំរៀនណា មានដឹងសភាពការណ៍អីចឹងឯណា ។ ហើយ រាយការណ៍ចឹង ហើយពង្រឹងយើងឲ្យខំរៀនតែប៉ុណ្ណឹងនឹង អាងមកការពារប្រទេសណា ។ ហើយគេប្រាប់អីចេះដែរ គេថាខំរៀនទៅសមមិត្តអីឯណាយូនកំពុងតែវ៉ៃ កាលនោះចាប់ផ្តើម វ៉ៃអីបណ្តើរៗ មិនទាន់មានលក្ខណៈធំទេណា ៧៦អីហ្នឹងណា គ្រាន់តែរតែភក្តីភាមព្រំដែន តែអ្នកនយោបាយជំនាន់ហ្នឹង គេត្រៀមហើយ គេដឹងថាប្រទេសខ្មែរយើង គេព្រមមិត្តពី ប្រទេសរៀនណាមណុកលុយយកប្រទេសខ្មែរទេ ។ គេត្រៀមហើយ ភាពតក់តាច់បញ្ហាដែរ កាត់មិននេះប៉ុន្មាន ។ ប៉ុន្តែដោយសារកាលៈទេសៈ វាបន្តពេក យើងពង្រឹងផ្នែកនយោបាយអត់ ទាន់ ចឹងបានកាលៈទេសៈហ្នឹងវាអីចឹង ។ ហ្នឹងទូតគេទៅបង្រៀនខ្ញុំជាក់ស្តែងចឹង គេមានតែឲ្យ ខ្ញុំខិតខំរៀនតែប៉ុណ្ណឹង ។

ដារ៉ា : បើចឹងពួកខ្ញុំ ដូចអត់មានអីសួរពូ ច្រើនលើសហ្នឹងទៀតទេ ចឹងសូមអរកុណាច្រើន ដែល បានផ្តល់ព័ត៌មាន ។

ឡើន : បាទ! សូមអរកុណា ។

ដានី : បាទ! អរគុណច្រើន។

«ចប់»